
مدیرعامل جدید صندوق ذخیره فرهنگیان اولویت ها 
و رئوس برنامه های خود را سودآوری، شفافیت مالی 
و افزایش بهره وری اعلام و بر ضرورت چابک ســازی 
فعالیت ها همــراه بــا انعطاف پذیــری و هم افزایی 
بین بنگاهی و نیز ارائــه خدمات رفاهی به فرهنگیان 

عضو تأکید کرد. محســن احمدی طی سخنانی در 
جمع مدیران عامل هلدینگ های پنج گانه و معاونان 
و مدیران صندوق ذخیره فرهنگیان، توجه به اقتصاد 
دانش بنیان و دیجیتال، مولدســازی دارایی ها، اتمام 
طرح های نیمه تمام، اجرای دقیق موازین حاکمیت 

شرکتی، تخصص گرایی و افزایش سلامت و انظباط 
مالی و سازمانی را در کنار توجه به منزلت و معیشت 
فرهنگیــان از مهم تریــن برنامه هــای راهبــردی 
 دوره جدید مدیریــت صندوق ذخیــره فرهنگیان 

عنوان کرد.

اجرای طرح های معیشتی جدید برای فرهنگیان
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حداکثر تعداد واریزی 200 تراکنش؛

سقف مبلغ کارت به 
کارت ماهانه محدود شد

ثبات قیمت در بازار 
کالاهای اساسی

۸۰ درصد زعفران 
تولیدی صادر می شود

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

توسعه اقتصادی 
در گرو رشد تولید 

رشــد اقتصــادی از تولید 
ناخالص داخلی حادث می 
شود و تولید ناخالص داخلی 
از مجموع تولیدی که کل 
کشور انجام می دهد، محقق می شود. یعنی از تولید 
کالاها و ارائه خدماتی هر چه بیشــتر. در صورتی 
که تولید در یک اقتصاد وضعیت ضعیفی داشته 
باشد اعم در زمینه های مختلفی چون کشاورزی، 
صنعتی و خدمات، نمی توان به توسعه آن اقتصاد و 
کشور امیدوار بود. در صورتی که اقتصاد رشد نکند، 
قطعا توسعه ای هم رخ نمی دهد. بنابراین تا زمانی 
که تولید زمین گیر است و نرخ رشد تولید منفی 

است اقتصاد توسعه...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3

4

جشن۶میلیونیشدنپوششفیبرنوریبرگزارمیشود

هوشمندسازی تمامی 
خدمات دستگاه ها

جلوگیری از فرارهای مالیاتی را دنبال می کنیم

تور مالیاتی  برای دانه  درشت ها
صفحه2

صفحه3

تأمین   نقدینگی   واحدهای   تولیدی
نظام   ارزی   باید   متعهد   به   رفع   نیاز   تولیدکنندگان   شود

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: اکنون بیش 
از پنج میلیون و ۴۶۰ هزار خانوار تحت پوشش فیبر 
نوری قرار دارند. با ورود داده های جدیدی در داشبورد 
برخط این طرح، تعداد از ۶ میلیون پوشــش عبور 
خواهد کرد و به زودی جشن ۶ میلیونی شدن را برگزار 
می کنیم. به گزارش ایرنا، »عیسی زارع پور« با حضور 
در برنامه تلویزیونی ضمن تشریح رویدادهای مهمی 
که در عرصه فضایــی رخ داده، جزییات جدیدی از 
توسعه فیبرنوری و هوشمندسازی ارائه خدمات از 
سوی دستگاه ها ارائه کرد. وی گفت: از زمانی که ایران 
وارد حوزه فضایی شد تا سال ۱۴۰۰، در مجموع ۱۳ 
پرتاب فضایی داشتیم که از ابتدای دی  ۱۴۰۰ و پس 
از آغاز بکار دولت سیزدهم تا امروز تعداد پرتاب های 
فضایی به ۱۱ رســیده و امیدواریم به زودی رکورد 
پرتاب های  فضایی را خواهیم زد. وزیر ارتباط تاکید 
کرد: این پرتاب ها نمایانگر کارهایی اســت که تمام 
بخش هــا روی زمین انجام می دهنــد. ماهواره ایی 
که ما می سازیم دهها زیرســامانه و بخش دارد که 
متخصصین باید اینها را در آزمایشگاه تست کنند اما تا 
زمانی که در فضا قرار نگیرد نمی دانیم که اینها درست 
کار می کنند یا نه. زارع پور افزود: برای نخستین بار در 
این دولت توانستیم ماهواره های ۱۰۰ کیلوگرمی را با 
موفقیت در مدار قرار بدهیم. این زحمات دانشمندان 
ما در ســال های اخیر اســت که در ۲ سال گذشته 
شتاب خوبی گرفته است. هیچوقت نافی زحماتی 
که کشیده شده نیستیم. وزیر ارتباطات تصریح کرد: 
در تمام بخش ها کار با شتاب دنبال می شود. اکنون 
ماهواره های بسیاری در صف پرتاب داریم و تا پایان 
سال نیز حداقل یک ماهواره دیگر را پرتاب خواهیم 
کرد. البته ما همکاری با کشــورهای دیگر را نیز در 
دستور کار خود داریم چرا که به دلیل شرایطی که 
اکنون پایگاه های پرتاب فعلی مــا دارند در برخی 

مدارها امکان ماهواره گذاری...

آگهی  مناقصه عمومی  از طریق سامانه ستاد
شهرداری فردیس در نظر دارد پروژه های ذیل را از طریق برگزاری  مناقصه عمومی به متقاضیان واجد حداقل شرایط به شرح ذیل واگذار نماید )مشروح شرایط در 
اسناد مناقصه درج شده است( لذا متقاضیان می توانند از تاریخ انتشار آگهی )چاپ اول( تا ساعت ۱۳:۳۰ روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۶ جهت خرید اسناد مناقصه 

به سامانه الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند. ۱- مبلغ ۲/۰۰۰/۰۰۰ ریال به عنوان هزینه خرید اسناد می بایست به حساب ۴۰۰8۱9۶88۶۴5 به نام شهرداری فردیس از طریق 
سامانه الکترونیک دولت )ستاد(  به آدرس www.setadiran.ir واریز گردد ۲- شرکت کنندگان می بایست نسبت به تحویل )صرفا پاکت الف( اصل ضمانت نامه یا فیش واریز 
نقدی به شماره حساب ۱۰۰8۲۳۰۰۴۱۳9 تا پایان وقت اداری ساعت ۱۳:۳۰ مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۲۶ پنج شنبه به آدرس فردیس- بلوار شهید سلیمانی رو به روی پارک منظریه شهرداری 
فردیس طبقه همکف واحد دبیرخانه اقدام نمایند و هم زمان پاکات الف- ب و ج در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران( بارگذاری نمایند. ۳-در صورت بروز هرگونه تناقص در 
موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ، ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود ۴- پیشنهادات رسیده در روز شنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۲8 درکمیسیون عالی معاملات شهرداری فردیس مطرح 

و پس از بررسی وکنترل برنده مناقصه اعلام خواهد  شد 5- جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت  www.shahrdarifardis.ir  مراجعه نمایید. 

برآورد مبلغ ریالی شرح عملیاتردیف
پروژه

مبلغ سپرده شرکت 
درصد نقد و حداقل رتبه لازممحل اجرادر مناقصه   به ریال

مدتتهاتر

1

رنگ آمیزی ترافیکی، 
بلوک های عابر پیاده، 

سرعتگاه در معابر 
سطح منطقه یک 
)شماره فراخوان 

)2002050288000205

حداقل 5 راه و ترابریشهر فردیس12/500/000/000625/000/000

از محل
اعتبارات دولتی

2  ماه

2

رنگ آمیزی ترافیکی، 
بلوک های عابر 

پیاده، سرعتگاه در 
معابر سطح منطقه 
دو)شماره فراخوان 

)2002050288000206

حداقل 5 راه و ترابریشهر فردیس12/500/000/000625/000/000

100 در صد
نقد

2  ماه

3

خرید، نصب و تعمیر 
و نگهداری چراغ 
های راهنمایی و 

رانندگی منطقه یک 
و دو)شماره فراخوان 

)2002050288000207

3 ماه100 درصد نقد حداقل 5 راه و ترابریشهر فردیس22/500/000/0001/100/000/000

4

خرید و حمل آسفالت 
در سطح منطقه یک 

شهرداری)شماره فراخوان
)2002050288000208

50 درصد نقد و حداقل 5 راه و ترابریشهر فردیس25/000/000/0001/250/000/000
3 ماه50 درصد تهاتر

5

خرید خدمات سامانه 
خودرویی ثبت 

تخلفات ایستا شهر 
فردیس)ثبت تخلفات 
پلاک خوان سیار(- 

تجدید)شماره فراخوان 
)2002050288000209

اساسنامه مرتبط با شهر فردیس94/450/000/0004/722/500/000
موضوع

12 ماه100 در صد نقد

شهرداری فردیس   
نوبت چاپ اول : ۱۴۰۲/۱۱/۰9 )دوشنبه( و نوبت چاپ دوم : ۱۴۰۲/۱۱/۱۶ )دوشنبه(

شناسه آگهی ۱۶5۱۳89

نوبت دوم

آگهی  مناقصه عمومی 
دهیاری روستای شریف اباد بخش مرکزی سیرجان

setadiran.ir۲۰۰۲۰9۳8۰۱۰۰۰۰۰۲ شماره فراخوان سایت سامانه ستاد
دهیاری روستای شریف اباد در نظر دارد اجرای اسفالت معابر  را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکار واجد شرایط دارای رتبه 

بندی از معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی کشور واگذار نماید .
لذا از کلیه شرکت های دارای صلاحیت دعوت به عمل می آید جهت دریافت اسناد مناقصه به بخشداری مرکزی سیرجان مراجعه نمایند.

دهیاری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است سایر اقدامات و جزئیات مربوط به قرارداد در اسناد مربوطه می باشد .
سپرده شرکت در مناقصه بایستی به صورت واریز به حساب ذیل در پســت بانک به نام دهیاری مربوطه و یا به صورت ضمانت نامه بانکی معتبر باشد . 

در صورتیکه برندگان اول تا سوم مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند تضمینی شرکت در مناقصه آنها به ترتیب به نفع دهیاری ضبط خواهد شد . 
تلفن : ۴۲۲۳۲۴8۱
مدت پروژهشماره حساب برای مبلغ ضمانت نامهمبلغ تضمین )ریال( شرکت در مناقصه مبلغ برآورد )ریال(بر اساس فهرست ۱۴۰۱عنوان پروژه ، محل اجرا

۲ ماه۳۲۳۱۶۲9۴۰۰۰۱۶۱58۱۴7۰۰Ir9۴۰۲۱۰۰۰5۶8۶۴755۴۴8۳۱۶۳۰۲اجرای اسفالت 

--------بخشداری مرکزی محلدریافت اسناد

--------ساعت 9مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۲5مهلت

--------بخشداری مرکزی محلارسال پیشنهادات 

--------ساعت 8مورخ ۱۴۰۲/۱۲/7مهلت

--------بخشداری مرکزی محلبازگشایی پیشنهادات

--------ساعت9 مورخ ۱۴۰۲/۱۲/7زمان
دهیاری روستای شریف اباد بخش مرکزی سیرجان

شناسه آگهی ۱۶۶۱۶۰۴ 

نوبت اول

 فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای خرید کالانوبت اول
شرکت توزیع نیروي برق شمال استان کرمان)سهامی خاص( در نظر دارد کالا و تجهیزات مورد نیاز خود را از طریق مناقصه عمومي دو مرحله اي و از طریق 

سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به شرح جدول پائین و از تولید کنندگان یا تامین کنندگان واجد صلاحیت خریداری نماید. 

مبلــغ ضمانت نامه شــرکت در        موضوع مناقصهشماره مناقصه
فرایند ارجاع کار  )ریال(

شماره فراخوان 
در سامانه ستاد

۱,۶۰۰,۰۰۰,۰۰۰۲۰۰۲۰۰5۶۳۰۰۰۰۱7۴خرید سیستم های سخت افزار)۱ عدد ذخیره ساز ، ۲ عدد سرور و ۲۰ عدد هارد(۱۴۰۲-۱۲9
۱- پیشنهاد دهنده بایستی الزاما تولید کننده و یا تامین کننده مجاز باشد.

۲-شرکت کنندگان در مناقصه الزاما بایستی در سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرس )www.setadiran.ir( ثبت نام و نسبت به تهیه ، تکمیل و ارسال اسناد از طریق سامانه مذکور 
اقدام نمایند.

۳- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه ستاد : از ساعت ۰8:۰۰ صبح روز دوشنبه به تاریخ  ۱۴۰۲/۱۱/۱۶ میباشد.
۴- آخرین مهلت واریز وجه و دریافت اسناد مناقصه از سامانه : حداکثر تا ساعت ۱7 روز سه شنبه به تاریخ ۱۴۰۲/۱۱/۲۴

5-  آخرین مهلت بارگذاري اسناد و پیشنهاد قیمت در سامانه ستاد و ارائه اصل ضمانت نامه شرکت در فرایند ارجاع کار حداکثر تا ساعت 8:۰۰ صبح روز بازگشایی مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۱۶
۶- زمان و محل بازگشایی پاکات مناقصه از طریق سامانه ستاداز ساعت ۱۱:۰۰ ظهر روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۲/۰8

7- شرکت توزیع نیروي برق شمال استان کرمان در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار مي باشد .
8-حضور پیشنهاد دهندگان در جلسه با ارائه معرفی نامه و کارت شناسائي بلامانع میباشد .

9- مناقصه به صورت دو مرحله ای مي باشند و سایر جزئیات ، شرایط و الزامات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.  
  ۱۰- اطلاعات تماس مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص مناقصات : کرمان- خیابان خواجوي کرماني - خیابان توانیر - شرکت توزیع نیروي برق شمال استان کرمان - ساختمان شماره 

۴ - اداره تدارکات و قرادادها  -  تلفن -۰۳۴۳۲5۲۰۰۰۳               
۱۱ - کلیه مراحل برگزاري مناقصات از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرس )www.setadiran.ir( انجام خواهد شد .اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام در سایت سامانه 

مذکور بخش ثبت نام/پروفایل /تامین کننده /مناقصه گر موجود میباشد.
ضمنا این آگهي عینا در سایت هاي اینترنتي به شرح زیر در دسترس میباشد.
سایت اینترنتي این شرکت به آدرس : www.nked.co.ir  مي باشد 

شبکه اطلاع رساني معاملات توانیربه نشاني www.tavanir.org.ir مي باشد
پایگاه ملي اطلاع رساني مناقصات HTTP://iets.MPORG.IR مي باشد 

روابط عمومي شرکت توزیع نیروي برق شمال استان کرمان



اقتصاد2
ایران

ثبات قیمت در بازار کالاهای اساسی
هر کیلو گرم گوشت مرغ منجمد در فروشگاه 
های زنجیره ای سطح شهر ۶۵ هزار تومان به 
فروش می رســد. رصد بازار برخی کالاهای 
اساسی در بعضی فروشــگاه های زنجیره ای 
انجام شد. طی ۹ ماه نخست سال تقریباً ۲۰۰ 
کد تعرفه از دریافت ارز ترجیحی خارج شد و 
در فهرست کالاهایی با ارز نیمایی قرار گرفت. 
البته یک استثنا در حوزه حبوبات اتفاق افتاد 
که به دلیل چالش در بازار دوباره از تالار دو به 

یک بازگشت.
هفته اول دی ۱۴۰۲ اعلام شد حبوبات از تالار 
اول به دوم رفت اما پــس از حدود یک هفته 
به دستور وزیر جهاد کشــاورزی به تالار اول 
بازگشــت. معمولاً نرخ کالاهای بسته بندی 
شده نســبت به فروش فله ای آن بالاتر است 
زیرا هزینه کاغذ، چاپ و… قیمت تمام شده 
را افزایش می دهد. به عنــوان مثال حبوبات 
فله ای نسبت به نوع بسته بندی ارزان تر است. 
اما انتقال این کالا از تالار اول به دوم سبب شد 
تا قیمت آن افزایشی شود و مثلًا قیمت لوبیا 
ســفید از ۸۳ هزار تومان به ۹۱ هزار تومان 
برسد. در ادامه با برگشت این کالا به تالار اول 
نرخ این محصول ۸۹ هزار تومان شد. رصد روز 
گذشته نشان داد نرخ آن دوباره افزایشی شده 
و برخی خرده فروشی های سطح هر کیلو گرم 
لوبیا ســفید فله ای را به مبلغ ۹۶ هزار تومان 
به فروش می رسانند. این افزایش برای سایر 
حبوبات هم بوده همان گونه که سال گذشته 
نیز در نیمه دوم خــرده فروش ها مبادرت به 
افزایش قیمت این محصول پروتئینی کردند.

گفتنی اســت؛ با وجود افزایش هر کیلو گرم 
حبوبات به شکل فله ای باز هم نسبت به قیمت 
بسته بندی آن ارزان تر اســت. شاید همین 
امر سبب شده تا فروشــندگان در این بخش 
در مقاطــع زمانی مختلف نــرخ محصولات 
را افزایــش دهنــد. همچنیــن در ســطح 
فروشگاه های پروتئین فروشی هر کیلو گرم 
گوشــت مرغ گرم ۸۷ هزار تومان و گوشت 
مرغ منجمــد در فروشــگاه های زنجیره ای 
۶۵ هزار تومان به فروش می رســد. در ادامه 
قیمت برخی کالاهای اساسی در بسته بندی 
فروشــگاهی می آید )تمام قیمت ها به هزار 

تومان است(.
گفتنی اســت؛ در میادین و بازارهای میوه و 
تره بار مواد پروتئینی ۵۶ درصد، حبوبات ۲۴ 
درصد، غلات ۲۰ درصد، مرغ ۱۰ درصد، تخم 
مرغ ۸ درصد، قند ۱۴ درصد و شکر ۱۴ درصد 
ارزان تر از سطح شهر است. کنسرو ماهی در 
این سبد غذایی وجود ندارد زیرا به گفته رئیس 
انجمن کنســرو ایران رئیس پیشین سازمان 
میوه تره بار عرضه این محصول را با ۲۰ درصد 
تخفیف پیشــنهاد داده بود و تولیدکنندگان 
درخواست ۱۵ درصد داشــتند؛ از این رو تا 

امروز توافق حاصل نشده است.

خودکفایی ۱۰۰ درصدی برنج 
در دستور کار است

عضو شــورای هماهنگی تشــکل های بخش 
کشاورزی گفت: خودکفایی ۱۰۰ درصدی برنج 
به عنوان یکی از ۵ محصول اساسی در دستور 
کار وزارت جهاد قرار دارد. عطاالّل هاشمی عضو 
شورای هماهنگی تشکل های بخش کشاورزی 
گفت: خودکفایی ۱۰۰ درصدی برنج به عنوان 
یکی از ۵ محصول اساســی که در دستور کار 
وزارت جهاد قرار دارد، با اجرای کشت قراردادی 

و استفاده از ارقام پربازده دست یافتنی است.
به گفته او، با اجرای کشت قراردادی، کشاورزان 
بدون هیچ نگرانی اقدام به کشــت می کنند، 
درحالیکه سال گذشته تعدادی از کشاورزان با 
شرکت های تعاونی قرارداد بستند، اما متاسفانه 
تزلزل یارانه خرید باعث نگرانی کشاورزان شد. 
هاشمی ادامه داد: با اســتفاده از اقام پربازده و 
اجرای کشــت قراردادی، حداکثر نیاز سالانه 
واردات ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزارتن خواهد بود که طی 
یک برنامه ریزی ظرف مدت ۳ تا ۴ سال نیازی به 
واردات نخواهیم داشت. عضو شورای هماهنگی 
تشکل های بخش کشاورزی گفت: پتانسیل 
رســیدن به خودکفایی برنج با استفاده از بذور 
پربازده و پرمحصول و استفاده از تحقیقات در 
بخش کشاورزی وجود دارد که این امر علاوه بر 
خروج ارز از کشور موجب شده تا مصرف کننده 
محصول را با قیمت مناسب خریداری کند. او 
گفت: با توجه به آنکه مقادیری برنج روی دست 
کشاورزان و در انبارها مانده است، خرید حمایتی 
با نرخ منطقی می تواند شالیکاران را به امر تولید 

تشویق و ترغیب کند.

خبر

رئیس سازمان امور مالیاتی 
با بیــان این کــه تمرکز 
ســازمان امور مالیاتی بر 
دانه درشت هاســت گفت: 
بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان درآمد مالیاتی در ۱۰ ماهه ابتدای سال جاری 
به شهرداری ها و دهیاری های کل کشور اختصاص 

یافته است.
سیدمحمد هادی سبحانیان، رئیس سازمان امور 
مالیاتی با طرح این پرســش که آیا در کشــوری 
سرشــار از منابع نفتی ایران هم مردم باید مالیات 
بپردازند، گفت: اگر کشور را به خانواده  مثال کنیم، 
اعضای خانــواده می تواند کار کنــد و از محل کار 
درآمدی کســب کند برای خرج امــورات جاری، 
آموزش، ســلامت و تفریح؛ یا می توانند اگر ثروتی 
بهشــان رســیده را خرج امورات جاری کنند. اما 
آیا عقل ســلیم حکم می کند برای مخارج جاری 
زندگی، ثروتمــان را بفروشــیم و هزینــه کنیم 
 یا از محــل درآمد جاری، بخواهیــم هزینه جاری 

را پرداخت کنیم؟
وی ادامه داد: عقل سلیم حکم می کند که به اندازه 
درآمدمان هزینه هایمان را پوشش دهیم و فرش زیر 
پای خود را برای خورد و خوراک نفروشــیم. چون 
اولا آن ثروت تمام می شود، در حالی که هزینه های 
زندگی چه بسا رو به افزایش باشد. بنابراین نباید از 
ثروت خودمان برای مخارج جاری استفاده کنیم، 
بلکه این ثروت باید صرف افزایش دارایی یا ارث برای 

فرزندانمان شود.
رئیس سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه نفت ثروت 
همه ایرانیان، نسل فعلی و نسل آینده است، افزود: 
این نفت سهم فرزندان ماست که باید صرف عمران 
و آبادانی برای سال ها و دهه های آینده شود. آیا عقل 
سلیم حکم می کند که امروز این نفت را بفروشیم و 
صرف مخارج جاری کشور کنیم؟ در عین حال که 
شیر نفت هم دست ما نیســت، بلکه دست مراجع 
بین المللی و سازمان اوپک اســت که می توانند با 

تحریم ها آن را تحت تاثیر قرار دهند.

نباید درآمد جاری کشــور را از فروش 
ثروتمان به دست آوریم

سبحانیان خاطرنشان کرد: بنابراین ما نباید درآمد 
جاری کشور را از فروش ثروت به دست آوریم و آن 
را به جریانی متکی کنیم که اختیارش در دست ما 
نیست. فارغ از اینکه کشور ما نفت دارد یا ندارد، باید 
اتکا کنیم به درآمد پایداری که در اختیار خودمان 

باشد و از فروش ثروتمان هم تامین نمی شود.
وی ادامه داد: منطق دیگر این است که به طور مثال، 
همه ســاکنان یک ســاختمان باید به اندازه سهم 
خودشان برای تامین مخارج آن ساختمان هزینه 
کنند؛ اگر یک واحد ایــن کار را انجام ندهد، یعنی 
سهم خود را نپرداخته است. اقتضای عدالت مالیاتی 
همین است. نمی شود در کشــوری زندگی کنیم، 
امنیت و سلامت، بهداشتی عمومی و آموزش فراهم 
شود، اما یک نفر نخواهد سهم خود را پرداخت کند. 
در همه جای دنیا یکی از قبیح ترین کارها این است 
که یک نفر سهم خود را از اداره کشور پرداخت نکند.
رئیس سازمان امور مالیاتی خاطرنشان کرد: عدالت 
مالیاتی هم حکم می کند که اگر کسی ثروت مندتر 
بود، یعنی از امکانات کشور بیشــتر استفاده کرده و 

بر مبنای اصل توانایی پرداخت، باید مالیات بیشتری 
پرداخت کند. اما اگر یک نفر در جایگاه معیشــتی 
پایین تر باشد، نباید مالیات دهد. این همه جای دنیا 
یک قاعده تعریف شده است؛ همان طور که همه باید 
مشارکت کنند، دولت ها باید برای کسانی که درآمد 
پایین تری دارند، سطحی از معافیت را در نظر بگیرند.

تمرکز ما مالیات گرفتن از دانه درشت هاست
ســبحانیان با بیان اینکه تمرکز ما مالیات گرفتن 
از دانه درشت هاست، گفت: دانه درشت ها همان ها 
هستند که از گردش مالی بسیار بالایی برخوردارند، 
یعنی دهک های بالا و صدک های بالای درآمدی. 
از آن طرف قاطبه مردم که شاید درآمدهای خیلی 
بالایی نداشته باشند، نباید در تیررس نظام مالیاتی 
باشد و نظام مالیاتی بر گرده آنها سنگینی کند. این 
موضوع بخشی به قانون تبدیل شده و بخشی هم به 
بستر حقوقی نیاز دارد که مالیات بر مجموع درآمد 
اشخاص حقیقی را در دولت سیزدهم تدوین کرده 
و به مجلس ارسال کردیم که با همین منطق مورد 

بررسی قرار خواهد گرفت.
وی بیان داشت: پیشرفت های خوبی در سیستمی 

شدن نظام مالیاتی صورت گرفته است و جلوگیری 
از فرارهای مالیاتی را دنبــال می کنیم که در این 
دولت با سرعت بیشــتری به ثمر می نشیند که اگر 
اســتمرار یابد جلوی فرار مالیاتی گرفته می شود 
و فراریان مالیاتی ناراحت خواهند شــد و ســنگ 
اندازی خواهند کرد. زمانــی فرار اتفاق می افتد که 
سلیقه های شــخصی جایگزین سیستم هوشمند 
می شود. لذا باید به سمت سیستمی شدن حرکت 

کنیم تا مالیات ستانی عادلانه محقق شود.
رییس سازمان امور مالیاتی کشور به وضع قوانین در 
حوزه مالیاتی اشاره کرد و گفت: اگر فراریان مالیاتی 
به وظایف خود عمل نکننــد قطعا ضمانت اجرایی 
خواهد داشــت و جرایمی از آنها دریافت می شود؛ 
ضمن اینکــه با فعالان اقتصــادی همراهی خوبی 
داریم. این مقام مســئول افزود: قانــون پایانه های 
فروشــگاهی یکی از مهمترین قوانینی اســت که 
سیستمی شــدن ارزش افزوده مالیات را به دنبال 
خواهد داشت. بنایی بر جریمه کردن نداریم ضمن 

اینکه باید مودیان به تکالیف خود عمل کنند.
وی با بیان اینکه ما باید نسبت به مودیان خود تکریم 
کنیم، گفت: مودیان به ما مالیات پرداخت می کنند 
که ما کشور را اداره کنیم. یکی از مهم ترین مصادیق 
این تکریم، توسعه میزهای خدمت در سراسر کشور 
اســت. همکاران ما در صنوف مختلف حضور پیدا 
می کنند و باید پاسخگوی نیاز مردم باشند. ما یک 
مرکز پاسخگویی هم ایجاد کردیم به شماره ۱۵۲۶ 
که همه مردم می توانند سوال یا ابهام خود را از این 

طریق مطرح کنند و ما پاسخگوی آنها باشیم.
رئیس سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه بیش از ۱۰۰ 
هزار میلیارد تومان در ۱۰ ماهه ابتدای سال جاری به 
شهرداری ها و دهیاری های کل کشور اختصاص یافته 
است که صرف آبادانی و عمران شهرها و روستاهای 
کشور می شود. بیش از ۲۷ هزار میلیارد تومان مالیات 
به حوزه سلامت اختصاص پیدا کرده، مشخصا یک 
واحد درصــد از ارزش افزوده ای کــه مردم پرداخت 
می کنند، صرف حوزه سلامت آن ها می شود. بیش 
از ۷۰۰۰ میلیارد تومان صرف ورزش شده است. اینها 
بخشی از موارد مربوط به مصرف مالیات است که باید 

مردم در جریان آن قرار بگیرند.

جلوگیری از فرارهای مالیاتی را دنبال می کنیم

تور مالیاتی برای دانه درشت ها 

حداکثر تعداد واریزی 200 تراکنش؛
ســقف مبلغ کارت به کارت 

ماهانه محدود شد
بر اســاس دســتور رئیــس مرکــز اطلاعات 
مالی کشــور حداکثــر مبلــغ کارت به کارت 
برای تمــام افراد بــدون پرونــده مالیاتی، در 
یک مــاه یک میلیارد تومان شــد. محدودیت 
ارائــه خدمــات کارت بــه کارت در اجــرای 
تبصــره ۳ مــاده ۸ آئین نامــه اجرایــی ماده 
)۱۴( الحاقــی قانــون مبارزه با پولشــویی به 
 رئیــس کل  بانک مرکزی جمهوری اســلامی

 ایران ابلاغ شد.
در مکاتبــه هــادی خانــی، رئیــس اطلاع 
مالی کشــور آمده اســت؛ نظر به اســتفاده 
برخــی صنــوف از حســاب های نیابتــی 
به ویــژه از طریــق خدمــات کارت به کارت 
در شــبکه بانکــی کشــور; با نظرداشــت 
اطلاعــات دریافتــی از آمــار تراکنش های 
 ســال ۱۴۰۱ افراد فاقــد پرونــده مالیاتی 
در الگــوی ۱۰۰ تراکنش دریافتــی در ماه 
بــه ارزش حداقــل ۳۵ میلیون تومــان و در 
اجرای تبصره )۳( ماده )۸( آئین نامه اجرایی 
ماده )۱۴( الحاقی قانون مبارزه با پولشــویی 
ارائه خدمــات کارت به کارت بیــش از ۱۰ 
میلیارد ریال یا ۲۰۰ تراکنــش دریافتی در 
ماه به اشــخاص حقیقی فاقد پرونده مالیاتی 
در تمامــی کارت هــای بانکــی متصــل به 
کد ملی اشــخاص مذکور ممنوع می باشــد، 
خواهشمند است دستور فرمایید ضمن ابلاغ 
به مبادی ذی ربط جهــت اعمال محدودیت 
موردنظر، گزارشــی از اقدامات انجام گرفته و 
 نتایج آن در بازه های زمانی ســه ماهه به این 

مرکز ارائه گردد.
بدیهی اســت محدودیت فوق شــامل سایر 
ابزارهای پرداخت و انتقــال وجه نگردیده و 
با دریافت داده های متقــن و دقیق تر، امکان 
بازنگــری و تســرّی آن به ســایر گروه های 
جمعیتی و ابزارهــای پرداخت وجود خواهد 

داشت.

ایجاد ۷۰ هزار طرح اشتغالزایی 
در ۱۰ ماه

مدیرعامل بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان 
حضرت امــام )ره( از ایجاد ۷۰ هــزار طرح 
اشــتغالزایی در ۱۰ ماهه نخست سال جاری 
خبر داد. محمــد ترکمانــه مدیرعامل بنیاد 
برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره(، 
گفــت: یکــی از مأموریت های اصلــی بنیاد 
برکت توانمندســازی مــردم در مناطق کم 
 برخوردار و ایجاد فرصت های شــغلی در این 

مناطق است. 
با توجه بــه ضرورت موضــوع امنیت غذایی 
در کشــور در ســال جــاری طرح هــای 
اشــتغال زایی متمرکز بر دو زنجیره ســبز و 
 آبی در زمینه های کشــاورزی و آبزی پروری 

اجرا شد.
وی با بیان اینکه کار اصلی بنیاد برکت نظارت 
و کمک به فرآیند اشتغال زایی است، تصریح 
کرد: بنیاد فرآیند اشــتغال زایی را به شبکه 
مجریان و تسهیل گران خود در سراسر کشور 
و حلقه های میانی که متشکل از مردم هستند 

سپرده است.
مدیرعامل بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان 
حضــرت امــام )ره( تاکید کرد: در جلســه 
شورای عالی اشتغال کشور با حضور ریاست 
محترم جمهور مقرر شــد که بنیاد برکت با 
توجــه زیرســاخت های موجــود در حوزه 
توانمندسازی در مناطق کم برخوردار، ۱۰۰ 
هزار طرح اشــتغالزایی را ایجــاد کند. بنیاد 
برکت در ۱۰ ماهه نخســت امسال با کمک 
شــبکه هزار نفری مجریان و تســهیل گران 
خود که از مردم هستند و در مناطق محروم 
و روستایی سراسر کشــور خدمت می کنند 
 توانســته، ۷۰ هزار طــرح اشــتغال زایی را

 ایجاد کند.
مدیرعامل بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان 
حضرت امام )ره( خاطرنشــان کرد: با سرعت 
خوبی که در موضــوع اشــتغال زایی وجود 
دارد تا پایان ســال ایجاد ۱۰۰ هــزار طرح 
اشــتغالزایی عملیاتــی خواهد شــد و تعهد 
بنیاد برکت در زمینه اشــتغالزایی در کشور 
محقق خواهد شــد. تمرکز بنیاد برکت ستاد 
اجرایی فرمــان حضرت امام )ع( پیشــرفت 
مناطق کم برخــوردار با تمرکز بر روســتاها، 
 حاشــیه شــهرهای بزرگ و شهرستان های

 کوچک است.
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عضو شــورای ملی زعفران گفت: بنابر آمار ۸۰ 
درصد زعفران تولیدی به بازار های هدف صادر 
می شود. علی حسینی عضو شورای ملی زعفران 
گفت: قیمت کنونی هرکیلو زعفران دسته ۵۵ تا 
۶۰ میلیون تومان و زعفــران نگین ۸۰ میلیون 
تومان اســت. به گفته او، بنابر آمــار ۸۰ درصد 
زعفران تولیدی صادر و ۲۰ درصد در داخل مورد 
استفاده قرار می گیرد، حال بدلیل بحث قیمت 
احتمال کاهش سرانه مصرف در داخل به کمتر 

از نیم گرم وجود دارد.
حســینی ادامه داد: بنابر آمار عمده صادرات به 
کشورهای امارات، اســپانیا، چین و افغانستان 
انجام می شــود و عمده نگرانی ما در خصوص 
صادرات زعفران به افغانستان است که به سبب 
صادرات فلــه، زعفران ایران را به اســم خود به 

دیگر کشــورها صادر می کنند که براین اساس 
ما برای آینده بازار زعفران افغانستان بازارسازی 

می کنیم.
عضو شورای ملی زعفران با بیان اینکه پتانسیل 
تولید هزارتــن زعفران در داخــل وجود دارد، 
افزود: هم اکنون منابع برای تولید حداکثر ۳۰۰ 
تن زعفران خرج می شود. هرچند امسال طبق 
برآوردهای صورت گرفته تولید زعفران به سبب 

شرایط خشکسالی کمتر از این میزان است.
او با اشاره به راهکارهای توسعه صادرات زعفران و 
افزایش ارزآوری گفت: سیاست گذاری در حوزه 
صادرات باید به گونه ای باشــد که صادرکننده 
بدون ترس از بازگشت ارز به امر صادرات ادامه 
می دهد. همچنین توســعه صنایــع تبدیلی و 

تکمیلی متناسب با رشد تولید باید انجام شود.

مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مســکن از انجام 
مطالعات و شناسایی نقاط مناسب برای شهرک سازی 
در »خوارزمی« پاکدشت، »اعتمادیه« پرند و ملارد 
واقع در استان تهران خبر داد. به گزارش وزارت راه و 
شهرسازی، »ارسلان مالکی« افزود: در طرح نهضت 
ملی مسکن چند روش برای تامین زمین تعریف شده 
که یکی از آن ها شناسایی اراضی چسبیده به محدوده 
شهر و الحاق آنها به محدوده شهرهای موجود برای 

ساخت واحدهای مسکونی است.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: یکی از روش های 
جدید در طرح نهضت ملی مســکن، شهرک سازی 
است که بر اساس آن، خارج از حریم شهر، مکانی برای 
ایجاد یک شهرک مستقل به منظور ساخت و ساز با 
شرایط خاص و تراکم کم شناسایی می شود تا اگر کسی 
بخواهد با فاصله منطقی از شــهر، سکونتگاه ویلایی 

داشته باشد، این امکان فراهم شود. وی ادامه داد: طبق 
دستور وزیر راه و شهرسازی، علاوه بر استفاده از سایر 
روش ها برای شناسایی ۵۰ نقطه به منظور ساخت و 
ساز به این شکل اقدام شد. به گفته مالکی، اکنون ۵۰ 
نقطه شناسایی شده و بیش از ۲۳ نقطه در شورای عالی 

شهرسازی و معماری تصویب شده  است.
مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسکن یادآور شد: 
ســایر نقاط نیز در مراحل مختلف قــرار دارد و یزد 
و قم ۲ اســتانی هستند که ساخت و ســاز در قالب 
شهرک در آن ها آغاز شده  است. مالکی درباره موضوع 
سکونتگاه های ســاحلی با بیان اینکه متولی این امر 
شرکت عمران شــهرهای جدید اســت، گفت: این 
سیاست در شورای عالی مسکن مصوب شد که ۲۷ 
نقطه ساحلی در سواحل جنوب شناسایی و مکان یابی 
شود که جنبه سکونت، سرمایه گذاری و اشتغال دارد. 

سهمیه تسهیلات پرداختی شبکه بانکی با رشد ۲۷۲ 
درصدی از ۱۱۰ هزار میلیارد ریال در سال ۱۳۹۹ به 
۳۰۰ هزار میلیارد ریال در سال ۱۴۰۲ افزایش یافت. 
به گزارش ایسنا، شبکه بانکی نقش پررنگی در اقتصاد 
ایران به عهده دارد و به گواه آمــار حدود ۹۰ درصد 
تامین مالی کشور توسط بانک ها انجام می شود. این 
موضوع سبب شده که بانک ها نقش حیاتی در حمایت 
از بخش واقعی اقتصاد یا همان بخش تولید داشــته 
باشند و به تبع آن ایجاد اشتغال پایدار نیز با حمایت 
از تولید صورت می گیرد. بانک مرکزی در گزارشی به 
فعالیت های نظام بانکی در حمایت از تولید در دو سال 

گذشته پرداخته است. 
در راســتای تامیــن مالــی بنگاه هــای اقتصادی 
کوچک و متوســط و برای حمایت هر چه بیشــتر 
از واحدهــای مذکــور، از ســال ۱۳۹۵ هر ســاله 

دســتورالعمل تامیــن مالی بنگاه هــای اقتصادی 
کوچک و متوسط، به شبکه بانکی جهت اجرا ابلاغ 
شــده اســت. در همین راســتا، آخرین ابلاغیه در 
ســال ۱۴۰۱ طی نامه شــماره ۲۳۶۹۵/۰۱ مورخ 
۰۱/۰۲/۱۴۰۱ از ســوی بانک مرکزی به شــبکه 
 بانکی کشور صورت پذیرفته و تا اطلاع ثانوی دارای

 اعتبار است.
بر این اســاس و عنایت به سیاســت محوری دولت 
ســیزدهم مبنی بر تامین مالی بنگاه های اقتصادی 
کوچک و متوسط سهمیه تسهیلات پرداختی شبکه 
بانکی در این زمینه با رشدی ۲۷۲ درصدی از ۱۱۰ 
هزار میلیارد ریال در سال ۱۳۹۹ به ۳۰۰ هزار میلیارد 
ریال در سال ۱۴۰۲ افزایش یافت، میزان تسهیلات 
پرداختی بانک های عامل در این زمینه در سال جاری 

به ۳۵۰ هزار میلیارد تومان رسیده است .

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی بیان 
اینکه مهار تورم و حمایت از تولید و رفع مانع از 
فعالیت کسب و کارها باعث رونق اقتصادی می 
شود، گفت: رفع موانع از کسب و کارها منوط به 

همراهی جدی سه قوه است.
محسن پیرهادی با اشــاره به بیانات اخیر مقام 
معظم رهبری درباره ضرورت رفع موانع کسب 
و کار، با بیــان اینکه نزولی شــدن تورم فعالان 
اقتصادی را به میــدان بــاز می گرداند، گفت: 
بازگشــت اطمینان به عرصه تولیــد و پویایی 
اقتصاد کشــور نیازمنــد مهار تــورم و میدان 
دادن به بخش خصوصی و رفع موانع از مســیر 
کســب و کارها اســت که ایجاد این زنجیزه و 
 حفاظــت از آن همراهی و عزم جدی ســه قوه 

را می طلبد.

وی ادامه داد: متاســفانه نرخ تورم، چشم انداز 
بازده ســرمایه گذاری در تولید را مبهم کرده به 
طوری که نرخ بالای تورم کشــور در سال های 
اخیر منجر به شــکل گیری فضای غیرمطمئن 
برای ســرمایه گذاران و تولیدکنندگان شــده 
و انگیزه آنها برای ســرمایه گذاری در تولید را 

کاهش داده است.
پیرهادی نــرخ بالای تورم ایــران در دهه اخیر 
را ماحصــل نوســانات ارز و رشــد نقدینگــی 
در کشــور دانســت و افزود: با توجه بــه رابطه 
دو ســویه رشــد اقتصادی و مهار تــورم، روند 
نزولی تــورم می تواند از طریــق کاهش میزان 
نااطمینانــی در ســرمایه گذاری اثــر مثبــت 
 و قابــل توجهی بــر رشــد تولیــد در اقتصاد 

داشته باشد.

نایب رئیــس کمیســیون پتروشــیمی اتحادیه 
صادرکنندگان نفت، گاز و پتروشیمی از همترازی 
شرکت های ایرانی با شــرکت های برتر در تولید 
پایدار بــدون حادثه خبر داد و گفــت: با ثبت این 
رکورد توانســتیم همچنان جایگاه نخست خود را 
در بین ۱۱ شرکت فعال و پیشرو بین المللی حفظ 

کنیم.
محمدرضا حیدرزاده در جمــع خبرنگاران با بیان 
اینکه در سال های اخیر ساخت تولید داخل مورد 
توجه دولت و حکومت قرار گرفته که در این راستا 
نیز اقدامات متعددی در تمام حوزه ها به ویژه حوزه 

پتروشیمی رقم خورده است.
وی با بیان اینکه در دولت ســیزدهم میزان تولید 

صنعت پتروشیمی رکورد زده اســت، اظهار کرد: 
این صنعت پارسال ۱۶ میلیارد دلار صادرات داشته 
است که ۸۰ درصد آن یعنی ۱۴ میلیارد دلار آن را 
به نیما عرضه کــرده و مابقی برای خرید تجهیزات 
و کالا و کاتالیســت و اجرای طرح های پتروشیمی 

هزینه شده است.
وی با بیان اینکه در هشــت  ماهه امسال ۸ درصد 
افزایش تولید در صنعت پتروشــیمی محقق شده 
است و صادرات محصولات نیز همانند مدت مشابه 
پارسال بوده اســت، گفت: امســال ۶۶۰ هزار تن 
نسبت به پارســال محصول بیشتری به بورس کالا 

عرضه شده است.
مدیرعامل آریاساسول با بیان اینکه سیاست دولت 

بر افزایش تولید و صادرات متمرکز شــده اســت، 
گفت: آریا طی دی ماه موفق بــه تولید ۱۶۴ هزار 
تن انواع محصولات شد که نسبت به دی ماه سال 
۱۴۰۱ رشدی ۲۴ درصدی داشته است. حیدرزاده 
با اشــاره به اهمیت ایمنی در صنعت پتروشیمی 
گفت:  آریاساسول موفق به دستیابی به رکورد صفر 
 )RCR( شاخص بین المللی نرخ حوادث قابل ثبت
همزمان با ثبت رکورد تولید شــد که این اتفاق در 

کشور بی سابقه بود.
وی با بیان اینکه پیش از این آریاساســول در این 
شــاخص رکود ۰.۰۳  یعنی یک حادثه قابل ثبت 
در سال را برای سه ســال پیاپی ثبت کرده بود که 
در جای خود قابل  توجه بود، گفت: دســتیابی به 

این رکود در کنار ثبت رکودهای ادوار تولید پیاپی، 
منجر به تمایز این رکورد از سایر رویدادهای مشابه 

است.
نایب رئیــس کمیســیون پتروشــیمی اتحادیه 
صادرکنندگان نفــت، گاز و پتروشــیمی با بیان 
اینکه استراتژی پیشرفت مســتمر برنامه ارتقای 
ایمنــی و اقدام های گســترده مدیریتــی عوامل 
مؤثر در دســتیابی به این رکورد بــود، اظهار کرد:  
شرکت های مطرح در این شــاخص توتال انرژی، 
دوپونت و اکسون موبیل آمریکا، داو کمیکال، بی پی 
انگلیس، شــل گلوبال، آکزونوبل، گروه ساســول، 
 بی ای اس اف آلمان و اکوئینور نروژ )اســتات اویل( 

هستند.

۸۰درصدزعفرانتولیدیصادرمیشود

بنگاههایکوچکومتوسط۲۷۲درصدبیشتروامگرفتندشناساییزمینبرایشهرکسازیدر۳نقطهتهران

رفعموانعکسبوکارهابههمراهیجدیسهقوهنیازدارد

صادرات۱۶میلیارددلاریپتروشیمی

گروه اقتصاد ایران وجهان
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مدیــرکل حــوزه هماهنگی امور اســتان های 
سازمان حمایت از انجام یک میلیون و 200 هزار 
بازرسی و تشــکیل 200 هزار پرونده تخلف در 
بازار کالاهای اساسی طی سال جاری در کشور 

خبرداد.
به گزارش ســازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولید کننــدگان، محمد ابراهیــم امینیان با 
اشــاره بــه برگــزاری همایش ملی بازرســی، 
نظارت و کنترل بازار گفت: بــا توجه به نزدیک 
بودن به ایام پایانی ســال و ماه مبارک رمضان 
و اهمیــت رفاه مردم کشــور و احقــاق حقوق 
مصرف کنندگان ضروری بود تا همایش مذکور 
برگزار و با معاونین نظارت، بازرســی و حمایت 
از حقــوق مصرف کننــدگان ادارات کل صمت 
اســتان ها از نزدیک گفــت وگو و به بررســی 
 مسائل، دغدغه ها و مشکلات پیش رو پرداخته 

شود.
مدیر کل حوزه عامل و هماهنگی امور استان های 
سازمان حمایت ضمن اشاره به طرح ویژه بازرسی 
و نظارت بر بازار مــاه مبارک رمضــان و نوروز 
1403، بــر به کارگیــری تمــام ظرفیت های 
بازرســی به عنوان یک اولویت مهم اشاره کرد 
و گفت: برای اجرای طرح لازم اســت تا مدیران 
کل بازرسی ســازمان حمایت و معاون بازرسی 
و نظارت صمت سراسر کشــور از ظرفیت های 
بازرسی استفاده کنند و در راستای اجرای بهتر 
 طرح با دســتگاه های متولی در استان ها تاکید 

داشته باشند. 
امینیان بــا تاکید بر ضرورت هوشمندســازی 
فرایندهــای بازرســی و کنتــرل بــازار اظهار 
داشــت: شــفافیت بــازار شــرط لازم بــرای 
کســب و ارتقــای اعتمــاد عمومی اســت و 
 ایــن مهم بــا تحقق هوشمندســازی میســر 

خواهد شد.
این مقام مســئول ضمــن قدردانــی از اهتمام 
کلیه ادارات صمت استان ها در امر تنظیم گری 
و مدیریت بازار در ســطح کشــور علیرغم همه 
کاســتی ها و مشــکلات موجــود، عملکرد و 
اقدامات انجام شــده در این خصــوص رامثبت 

ارزیابی قلمداد کرد و گفــت: انجام بیش از یک 
میلیون و دویست هزار بازرسی از بازار کالاهای 
اساسی در کشور و تشــکیل 200 هزار پرونده 
تخلف در ســال جاری نشــانگر عزم جدی در 
 امر نظارت بر بازار کالا و خدمــات و جلوگیری

 از بروز تخلفات است.
مدیرکل حــوزه مدیرعامــل و هماهنگی امور 
استان های سازمان حمایت خواستار هماهنگی و 
همکاری متقابل بخش دولتی با بخش خصوصی 
شد و اظهار داشت: ضروری است بخش دولتی و  
خصوصی با محوریت اتاق اصناف و اتحادیه های 
صنفی در کنار یکدیگر جهت آرامش خاطر مردم 
در خصوص تثببت قیمت ها ، کنترل بازار دست 

یکدیگر را بگیرند.
امینیان افــزود: در همین راســتا و بنابر تاکید 
و فرمایشــات مقام معظــم رهبــری )مدظله 
العالــی( مبنــی بــر بهره گیــری حداکثری از 
ظرفیت و تــوان کاملا موثر بخــش خصوصی 
و اســتفاده از ظرفیت های طرفیــن به منظور 
 تمرکــز بــر بازرســی، نظــارت و کنتــرل 
بازار تفاهمنامــه همکاری ســه جانبه ای بین 
ســازمان حمایت، اتاق اصناف ایران و معاونت 
تجــارت و خدمــات وزارت صمت بــا موضوع 
ســاماندهی بازرســی از واحدهــای صنفــی 
با بهره گیری اتــاق اصناف از ســامانه یکپارچه 
مدیریت بازرسی منعقد شده است. وی با اشاره 
به شعار ســال ) مهار تورم و رشــد تولید( ابراز 
امیدواری کرد تا با انجــام اقدامات و برنامه های 
در دست اجرا شاهد آرامش در سطح بازار، رفاه 
حال هموطنان و احقاق حقوق مصرف کنندگان 

باشیم.
حسین زاده قشــمی مدیرکل روابط عمومی و 
تشکل های مردم نهاد ســازمان حمایت  نیز با 
اشاره به لزوم نظارت و کنترل بازار اظهار داشت: 
تجربه نشان داده هر جا مردم وارد میدان شده اند، 
در آنجا موفق بوده ایم لذا ضروری است به بهره 
گیری از توان مردمی و مشارکت بخش خصوصی 
در حوزه تنظیم بازار توجه خاص و سیاستگذاری 

دقیق داشته باشیم. 

نماینده کارگران در شورای عالی کار نسبت به اظهارات 
وزیرکار واکنش نشان داد و گفت برای برقراری عدالت 
مزدی نیاز به اجرای طرح طبقه بندی مشاغل است و با 
اجرای قانون کار می توان این عدالت را برقرار کرد. به 
گزارش تسنیم، چند روز گذشته بود که سید صولت 
مرتضوی, وزیرکار درباره دســتمزد منطقه ای گفت: 
تعیین دســتمزد به صورت منطقه ای قانون اســت و 
قانون اشاره کرده است که حقوق و دستمزد به صورت 
منطقه ای و بخشی پرداخت شود. کسی که در کوره کار 
می کند با کسی که زیر کولر کار می کند باید متفاوت 
باشد. مرتضوی اظهارداشت : یک طرحی است که ارائه 
شده و همکاران ما در وزارت کار در حال بررسی هستند. 
اگر در شــورای عالی کار مطرح و تصویب شود ملاک 
عمل قرار خواهد گرفت. کسی که در کوره کار می کند با 

کسی که زیر کولر کار می کند باید متفاوت باشد
علیرضا میرغفاری، نماینده کارگری در شــورایعالی 
کاردر واکنش به صحبت های وزیر کار بیان کرده است: 
اگر منظور وزیر کار ارزیابی و کاربینی شغل و تعیین 
مزد بر اساس کار است، باید بگویم که کارطبقه بندی 
مشاغل همین است. طبق ماده 48قانون کار، وزارت 
کار موظف است نظام ارزیابی و طبقه بندی مشاغل را با 
استفاده از استاندارد مشاغل و عرف مشاغل کارگری در 

کشور تهیه نماید و به مرحله اجرا درآورد، اما این اتفاق 
معمولاً نمی افتد و درخواست بسیاری از کارگران برای 

اجرای طرح طبقه بندی مشاغل رد می شود. 
میرغفاری درباره اشتغال کارگران مجمتع های گاز 
پارس جنوبی می گوید: یک نمونه ی واضح و مشخص 
از عدم اجرای صحیح طرح طبقه بندی مشاغل، وضعیت 
کارگران مجتمع های گاز پارس جنوبی است که سال ها 
برای برقراری طرح طبقه بندی مشاغل و بازنگری در آن 
تلاش می کنند اما به خواسته هایشان توجهی نمی شود. 
وی ادامه داد: طبق قانون کار برای کار یکســان باید 
حقوق یکسان پرداخت شــود، اما این قانون هم اجرا 
نمی شــود. در پروژه های نفت و گاز اتفاقــاً کارگران 
پیمانکاری و عملیاتی که بیشترین کارهای تخصصی و 
فنی را انجام می دهند و زیر آفتاب و در هوای آلوده بدون 
وقفه و تعطیلی کار می کنند، نسبت به نیروهای رسمی 
که عمدتاً زیر کولر می نشیند حقوق کمتری دریافت 
می کند.  این فعال کارگری تأکید کرد: برای برقراری 
عدالت مزدی نیاز به اجرای طرح طبقه بندی مشاغل 
است و با اجرای قانون کار می توان این عدالت را برقرار 

کرد اما اراده ای برای اجرای قانون کار وجود ندارد. 
میرغفاری در انتقاد از مدافعان اجرای طرحِ مزدِ منطقه ای 
گفت: باید به این موضوع هم توجــه کنیم که در حال 

حاضر چه آنکه به قولِ وزیــرکار در کوره کار می کند و 
چه آنکه زیر کولر کار می کند دستمزدی کمتر از نرخ 
واقعی سبد معیشــت می گیرند. کارگران برای تأمین 
معاش خانواده خود با مشــکل مواجه هستند. نماینده 
کارگران در شورایعالی کار گفت: مسلم است کسی که 
حداقل دستمزد می گیرد در مقابل کارگر متوسط بگیر 
وضعِ معیشت بدتری دارد اما الان اوضاع به گونه ای است 
که حتی کارگری که بیشتر از حداقل دستمزد می گیرد 
هم نمی توان از پس مخارج زندگی بربیاید. کارگران برای 
امرار معاش خود مجبورند مازاد ساعات کاری موظفی 
روزانه کار کنند و به مشاغل غیر رسمی رو می آورند تا 
بتوانند حداقل ها را برای خود تامین کنند.  ماجرای تعیین 
حقوق و دستمزد بر اساس نقطه جغرافیایی محل سکونت 
از آن جایی شروع شد که عموماً هرچه شهرها بزرگ تر 
شدند هزینه های زندگی در آن مکان ها بالاتر رفت. یکی 
از معیارهای تعیین افزایش حقوق و دستمزد هزینه سبد 
معیشت خانوار است. برخی با این ایده که هزینه سبد 
معیشت خانوار در مناطق مختلف کشور یکسان نیست 
این موضوع را مطرح کردند که باید مزد کارگران به صورت 
منطقه ای تعیین شود. این که مزد منطقه ای چه شرایطی 
دارد و آیا نسبت به حداقل دستمزد مبلغ بالاتری خواهد 

بود یا نه نیاز به بررسی دقیقی دارد.

معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: تشــکل های کارگــری و کارفرمایی برای 
ساماندهی بیشتر باید در سامانه شناسه ملیّ ثبت نام 
کرده و کد یکتــا دریافت کنند تا هــم اعضا و هم 
عملکردشان شفاف و ثبت شده باشد و این سامانه 

بتواند تشکل های واقعی از غیرو
به گزارش تســنیم، علی حســین رعیتی فرد، در 
همایش مشترک مدیران روابط کار و رؤسای ادارات 
تشــکل های کارگری و کارفرمایی اظهار داشت: 
تشــکل ها دو بال حوزه کار و تولید هستند و ما در 
تلاش هستیم در شرایط جنگ اقتصادی با کمک 
آن ها فضای کسب و کار را بهبود بخشیم و با استفاده از 
توانمندی ها و دانش فنی نیروی انسانی به رزمندگان 

جنگ اقتصادی کمک کنیم.
وی افزود: ما به دنبال ایجاد وحدت رویه در حوزه های 
کارگری و کارفرمایی، سخت و زیان آور و... هستیم 
و قطعاً تجربه های گذشته و آسیب شناسی در این 
موضوع به ما کمک کرده  و چراغ راهی برای سال 
آینده خواهد بود. رعیتی فرد، راه اندازی ســامانه 
صدور شناسه ملیّ را اقدامی مناسب برای ساماندهی 

تشکل های کارگری و کارفرمایی ذکر کرد.
وی با اشاره به وجود 2 هزار و 700 انجمن کارفرمایی 

در کشور ادامه داد: تعداد شوراهای اسلامی کار در 
کشور بسیار محدود است در حالی که طبق قانون 
باید واحدهای دارای 35 کارگر و بیشتر از شورای 
اسلامی کار برخوردار باشــند، در حالی که چنین 
نیست و تحقق این مهم نیاز به همت همه مدیران 

روابط کار در استان ها دارد.
معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
همچنین گفت: در ســال جاری برنامه تحولی در 
حوزه روابط کار برای این وزارت در نظر گرفته شد 
که پاسخگوی سال ها دغدغه جامعه کارگری بوده 
است و طی 2 سال گذشــته اقدام مؤثری در حوزه 
طبقه بندی مشاغل در کشور انجام شد و براساس 
همین برنامه تحولی اجرای طبقه بندی مشــاغل 
در بیش از یک هزار واحد کارگری هدف گذاری شد 
که تحقق این هدف در پایان 9 ماهه امسال مطلوب 

بوده است.
وی در بخشی دیگر از سخنان خود گفت: ساماندهی 
قراردادهای کار، سال ها دغدغه جامعه کارگری بوده 
اســت و رهبر معظم انقلاب نیز بارها در دیدارهای 
خود با دست اندرکاران حوزه کار و کارگری تأمین 
امنیت شغلی کارگران را مورد تأکید قرار داده اند لذا با 
رعایت توازن حقوق بین کارگر و کارفرما و بهره گیری 

از مراکز پژوهشــی و علمی و شــرکای اجتماعی، 
پیشنهادهایی برای اصلاح قراردادها جمع بندی شد.

معاون وزیر کار گفت: کلیات ساماندهی قراردادهای 
کارگری در کمیسیون مربوطه در مجلس شورای 
اسلامی به تصویب رسیده که امید است در جزئیات 
آن نیز به توافق برسیم و بتوانیم اصلاحات در حوزه 

روابط کار و قراردادها را به سرانجام برسانیم.
رعیتی فرد در ادامه سخنان خود به حوزه حوادث 
ناشی از کار اشاره کرد و افزود: هدف بلندمدت در 
این زمینه رساندن حوادث به صفر است اما تحقق 
آن مســتلزم بهره گیری از همه ظرفیت ها به ویژه 
جلب همکاری و مشارکت تشکل های کارگری و 
کارفرمایی و تلاش فعالان عرصه کار به ویژه مدیران 

و بازرسان کار در استان ها است.
دبیر شورای عالی کار اضافه کرد: در تلاش هستیم از 
ظرفیت کارگران و کارفرمایان برای شناسایی نقاط 
ریسک و حادثه خیز استفاده کنیم و با آموزش در 
سطح کارگاه ها حوادث را کاهش دهیم که در همین 
راستا حوادث ناشــی از کار در کشور روند کاهشی 
داشته به طوری که سال گذشته در تعداد حوادث 14 
درصد و در میزان فوتی های ناشی از آن 11 درصد 

کاهش وجود داشته است.

معاون وزیر راه و شهرســازی گفــت: از تمامی 
ســاکنان ســکونتگاه های غیر رســمی دعوت 
می کنیم که تا پایان ســال برای دریافت ســند 
رســمی اقدام کنند. محمد آیینــی مدیرعامل 
شــرکت بازآفرینی شهری کشــور گفت: برای 
دریافــت پروانه ســاختمانی برای نوســازی و 
مقاوم سازی در محلات حاشــیه ای نیاز به سند 
مالکیت است تا بر اساس آن متقاضیان بتوانند 
پروانه ساخت و تسهیلات نوسازی دریافت کنند 
که در این زمینه دولت برنامــه ریزی کرده  که 

اسناد این اراضی صادر شود.
به گفته وی براســاس بند "م" تبصره 11 قانون 
بودجــه امســال، متقاضیان دریافت ســند در 
سکونتگاه های غیررســمی و بند "ک" تبصره 
11 قانون بودجه سال گذشته، تمامی ساکنین 
1153 محله حاشــیه ای در 110 شــهر کشور 
شامل محله هایی که خارج از نظام برنامه ریزی 
شهری، بدون مجوز ساخت و ساز ساخته شده اند، 
می توانند در راستای نوسازی بنای فرسوده خود 

اقدام به دریافت سند کنند.
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به اینکه 
حدود 30 درصد از ساکنان همچنان در محلات 
حاشیه   نشــینی دارای سند رســمی هستند، 
اظهار کــرد: حــدود ۶0 درصد از ایــن مالکان 
اســناد عادی دارند، بنابراین بخــش اندکی از 

ســاکنان در این مناطق فاقد ســند هستند که 
می توانند با مراجعه به ســامانه ارائه تسهیلات 
بافت فرسوده شهری شرکت بازآفرینی شهری 
ایران به نشانی facility.udrc.ir نسبت به ثبت 
 تقاضای خود برای دریافت ســند مالکیت ملک 

خود اقدام کنند.
وی افزود: متقاضیان با ورود به این سامانه، ثبت 
درخواست، دریافت سند ملک را انتخاب و سپس 
با تکمیل اطلاعات فردی و مشخصات ملک خود 
اقدام کنند. معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره 
اینکه صدور ســند برای زمین هایی است که تا 
قبل از تاریخ اول فروردین 1394 ساخت و ساز 
در آن ها انجام شده است، گفت: توجه به نوسازی 
بافت های فرســوده و ترغیب و تشــویق مردم، 
سازندگان و پیمانکاران به اهمیت نوسازی این 
بافت ها و همچنین ســاماندهی سکونتگاه های 

غیررسمی مورد تاکید دولت سیزدهم است.
آیینی از تمامی ســاکنان در بافت های فرسوده 
)بافت ها میانی( و حاشیه نشین )سکونتگاه های 
غیررســمی و بافت هــای تاریخی( خواســت 
تا از فرصت طلایی بدســت آمــده در خصوص 
بهره  مندی از امکانات، تســهیلات و بسته های 
تشویقی که توسط دولت، شــهرداری ها و نظام 
بانکی در راستای نوسازی بنا های فرسوده تهیه 

شده، اقدام کنند.

بر اساس توافقنامه میان دولت  روسیه و پاکستان، مسکو قرار است 
بهسازی خط ریلی تفتان - کویته را بر عهده بگیرد که این موضوع، 
 راه آهن ایران را به نقطه اتصال میان روســیه و پاکســتان تبدیل 

خواهد کرد.
نشریه تریبیون پاکستان هفته گذشته با انتشار گزارشی، از تصمیم 
مسکو برای سرمایه گذاری در ساخت و بهسازی خط ریلی کویته– 
تفتان خبر داد. این نشریه مبلغ مد نظر روسیه برای سرمایه گذاری 
در پروژه مذکور را بین 550 الی ۶۶0 میلیون دلار اعلام کرده که مورد 
توافق اسلام آباد نیز قرار گرفته است. گفته می شود مقدمات توافق 
مذکور در حاشیه ســفر وزیر راه آهن پاکستان به روسیه در تاریخ 8 
دسامبر 2023 به دست آمده و دو طرف قرار است در چارچوب روابط 

دوجانبه اقدام به ساخت این پروژه کنند.
شــهر اســتراتژیک کویته از جمله مهمتریــن کانون های تجاری 
پاکستان محسوب می شــود که به همین دلیل، یکی از شاخه های 
کریدور اقتصادی چین – پاکستان )CPEC( نیز به این شهر متصل 
خواهد شد. در خصوص این کریدور استراتژیک باید گفت که کریدور 
اقتصادی پاکســتان - چین )به اردو: پاکســتان - چین اقتصادی 
راهداری؛ موسوم به CPEC مجموعه ای از پروژه های زیرساختی 

است که هم اکنون در سرتاسر پاکستان در حال احداث است. 
ارزش اقتصادی آن در ابتدا 4۶ میلیارد دلار آمریکا بود اما اکنون به 
54 میلیارد دلار رسیده است. این طرح اقتصادی قرار است با احداث 
شــبکه های حمل ونقلی مدرن، تولید نیروگاه هــای انرژی، و ایجاد 
مناطق ویژه ی اقتصادی، زیرساخت های کشور پاکستان را به سرعت 
مدرن کند و اقتصاد آن کشور را قوت ببخشد. در 13 نوامبر 201۶، 
محموله های چینی از راه زمینی به بندر گوادر پاکستان حمل شدند 

و از آنجا از راه آبی به آفریقا و غرب آسیا فرستاده شدند. به این ترتیب 
این کریدور اقتصادی تا اندازه ای عملیاتی شد.

شــبکه های جدید حمل ونقل که به عنوان جزئــی از طرح کریدور 
اقتصادی ســاخته خواهند شــد، بنادر گوادر و کراچی را به شمال 
پاکســتان، و نیز غرب چین و آســیای میانه متصل خواهند کرد. 
بزرگراهی به طول 1100 کیلومتر بین کراچی و لاهور ساخته خواهد 
شد و شاهراه قراقرم بین راولپندی و مرز چین بازسازی خواهد شد. 
راه آهن کراچی - پیشاور نیز تا ســال 2019 توسعه خواهد یافت و 
پذیرای قطارهایی با ســرعت 1۶0 کیلومتر در ساعت خواهد شد. 
شبکه ی راه آهن پاکستان گسترش خواهد یافت تا به شبکه ی راه آهن 
چین در کاشمر متصل شود. مدرنیزه کردن شبکه های حمل ونقلی 
11 میلیارد دلار هزینه بر خواهد داشت. بیش از 33 میلیارد دلار در 
زمینه ی زیرساخت های انرژی در پاکستان سرمایه گذاری خواهد شد 
تا از مشــکل کمبود مزمن انرژی در پاکستان بکاهد. در حال حاضر 
پاکستان بیش از 4500 مگاوات کسری انرژی دارد که زیانی معادل 2 

تا 2٫5 درصد تولید ناخالص داخلی را متحمل کشور می کند.
آثار و نتایج احتمالی طرح کریدور اقتصادی بر کشــور پاکستان با 
اجرای طرح مارشال توســط ایالات متحده در اروپای پس از جنگ 
جهانی دوم مقایســه شده اســت. مقامات پاکســتانی پیش بینی 
می کنند اجرای این طرح اقتصادی 2٫3 میلیون شغل بین سال های 
2015 تا 2030 به وجود آورد و رشد اقتصادی کشور را سالانه 2 تا 
2٫5 درصد افزایــش دهد. با فرض اجرای تمــام و کمال پروژه های 
برنامه ریزی شده، ارزش ســرمایه گذاری ها در این طرح به اندازه ی 
کل سرمایه گذاری های خارجی در پاکستان از 1970 تاکنون، و برابر 
17 درصد تولید ناخالص داخلی پاکستان در 2015 خواهد بود. لذا، 

با توجه به توضیحات بالا به سادگی می توان متوجه شد که در صورت 
بهسازی مســیر ریلی کویته – تفتان، شهر مهم کویته نیز به عنوان 
بخشی از کریدور CPEC، به سادگی به تفتان در استان بلوچستان 
و در نزدیکی مرز ایران متصل خواهد شد. در حقیقت، روسیه نیز به 
یکی از شــرکای کریدور اقتصادی چین – پاکستان تبدیل خواهد 
شد. اما برای بهره برداری از این پروژه، مســکو حتماً می بایست از 
طریق کشور ثالث، ارتباط زمینی خود با پاکســتان را برقرار نماید. 
 در غیر این صــورت، ســرمایه گذاری بر روی خط ریلــی تفتان – 

کویته بی معنا خواهد بود.
همانطور که گفته شد؛ شهر مرزی تفتان دقیقاً در مرز ریلی ایران واقع 
شده و به نظر می رسد هدف روسیه از سرمایه گذاری روی خط ریلی 
تفتان - کویته، اتصال ریلی به پاکســتان از طریق شبکه ریلی ایران 
است. اگر فاکتورهای موجود را به توافق تهران و مسکو برای ساخت 
خط ریلی رشت - آستارا به عنوان تنها گسستگی موجود در کریدور 
ریلی شمال - جنوب اضافه کنیم، می توان این ادعا را بهتر اثبات کرد.

همچنین، با توجه به تحولات ژئوپولیتیک به وقوع پیوسته در غرب 
خاورمیانه و دریای ســیاه و همچنین، افزایش تنش ها در نزدیکی 
دریای عمان، به نظر می رسد روسیه در نظر دارد دستکم بخشی از 
مبادلات بارهای ترانزیتی خود را از طریق مســیر خشکی پیموده و 
حتی المقدور، فاصله جریان بار خود را از بنادر متصل به آب های آزاد 

بین المللی مانند دریای عمان حفظ کند.
با توجه به فاصله ۶50 کیلومتری راه آهن زاهدان )متصل به خط ریلی 
تفتان(، به نظر می رسد مسیر مذکور، با توجه به قرار گرفتن در عمق 
خاک ایران، مسیری به مراتب امن تر از آب های دریای عمان دستکم 

در شرایط کنونی منطقه است.

وزیــر اقتصــاد گفت: 
با توجه بــه تعاملات 
مشترک دولت و بخش 
خصوصی، نظام ارزی 
کشــور بایــد متعهد 
به تامیــن ارز مورد نیاز فعــالان اقتصادی در 
کوتاه ترین زمان ممکن در ماه پایانی سال شود.
سید احســان خاندوزی در صد و هجدهمین 
جلســه شــورای گفت و گوی دولت و بخش 
خصوصی با اشاره به پایان وقفه این نشست ها، 
گفــت: در جلســه مقــام معظم رهبــری با 
تولیدکنندگان بر نقش آفرینی بخش خصوصی 
و نیز رفع موانع تولید تاکید شــد؛ این موضوع 
مهمی اســت و باید ثمــرات آن در تصمیم ها 
قابل مشاهده باشد. امســال که رشد تولید و 
مهار تورم در دستور کار کشور قرار داشت، باید 
دستاوردهای مثبت و گره ها و موانع برای رئیس 

جمهوری ارسال شــود تا صدای فعالان بخش 
خصوصی شنیده شود.خاندوزی در ادامه تاکید 
کرد: در یک ماه و نیم پایانی سال با توجه به لزوم 
تأمین بازار شب عید و تقارن آن با ماه مبارک 
رمضان، سر فصل دیگری از تعاملات مشترک 
دولت و بخش خصوصی آغاز می شود و بر همین 
اساس نظام ارزی کشور باید متعهد به تأمین ارز 
مورد نیاز فعالان اقتصادی در کوتاه ترین زمان 

ممکن شود.
وی افزود: جلسه شورای گفتگوی دولت با بخش 
خصوصی بعد از نزدیک هشت ماه تشکل شد که 
جای خوشحالی دارد. در روزهای اخیر سرعت 
تأمیــن ارز واردات کالا افزایش یافته اســت، 
افزایش سرعت تأمین ارز در روزهای اخیر خود 

را در ثبت سفارش ها نشان می دهد. 
در همین رابطه رئیس اتاق بازرگانی نیز گفت: با 
همه توقعی که از بانک ها وجود دارد، متأسفانه 
بانک ها در تأمین نقدینگی بــرای واحدهای 
تولیدی همــکاری خوبی ندارند و بیشــتر به 

پرداخت تسهیلات تکلیفی دولت را می پردازند. 
صمد حسن زاده در یکصد و هجدهمین جلسه 
شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی که 
بعد از هشــت ماه توقف در اتاق بازرگانی ایران 
برگزار شد، گفت: با همه توقعی که از بانک ها 
وجود دارد، متأسفانه بانک ها در تأمین نقدینگی 
برای واحدهای تولیدی همکاری خوبی ندارند 
و بیشــتر به پرداخت تسهیلات تکلیفی دولت 
را می پردازنــد و مجالی برای اینکــه در کنار 
واحدهای تولیدی باشند، باقی نمی ماند و این 
در حالی است که بیشــتر واحدهای تولیدی 

کشور واحدهای کوچک و متوسط هستند.
رئیس اتاق بازرگانی ایران اظهار داشــت: لذا 
لازم اســت همکاری بیشــتری در این زمینه 
انجام شود تا منجر به توقف واحدهای اقتصادی 
نشــود. انتظار فعالیت اقتصادی در خصوص 
مطالبات مالیاتی آن اســت که بــا واحدهای 
تولیدی همکاری بیشتری انجام شود و فرصت 

پرداخت بدهی های مالیاتی تمدید شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

نظام ارزی باید متعهد به رفع نیاز تولیدکنندگان شود

تأمین نقدینگی واحدهای تولیدی

عدالت مزدی با اجرای طرح طبقه بندی مشاغل  سامانه شناسه ملّی، تشکل های واقعی از غیرواقعی را تشخیص می دهد

ایران، نقطه اتصال ریلی میان روسیه - پاکستاندعوت از مالکان سکونتگاه های غیر رسمی برای دریافت سند

مدیرکل حوزه هماهنگی امور استان های سازمان حمایت

تشکیل 200 هزار پرونده تخلف در بازار کالاهای اساسی
توسعه اقتصادی در گرو رشد تولید 

مسعود دانشمند، اقتصاددان
رشــد اقتصادی از تولید ناخالص داخلی حادث می شود 
و تولید ناخالص داخلی از مجموع تولیدی که کل کشــور 
انجام می دهد، محقق می شود. یعنی از تولید کالاها و ارائه 
خدماتی هر چه بیشتر. در صورتی که تولید در یک اقتصاد 
وضعیت ضعیفی داشته باشد اعم در زمینه های مختلفی 
چون کشــاورزی، صنعتی و خدمات، نمی توان به توسعه 
آن اقتصاد و کشور امیدوار بود. در صورتی که اقتصاد رشد 
نکند، قطعا توسعه ای هم رخ نمی دهد. بنابراین تا زمانی که 
تولید زمین گیر است و نرخ رشد تولید منفی است اقتصاد 

توسعه نمی یابد.
باید دولت بــه منظور بهبــود روند تولید در کشــور حل 
مشــکلات مربوط به حوزه بین المللی اقتصاد را در اولویت 
قرار دهد. زیرا حل مســائل بانکی بین المللی، FATF و... 
می تواند مسیر افزایش تولید را تسهیل کرده و حجم تولید 
در کشور را دســتخوش تغییرات قابل توجهی می کند. از 
سوی دیگر فروش اعتبار اسناد صادراتی توسط دولت نیز 

می تواند بر این امر تأثیرگذار باشد.
رشد اقتصادی پایدار بر مبنای تولید ملی شکل می گیرد به 
این معنا که بتوانیم کالایی را تولید کنیم که در بازار جهانی 
قیمت مناسب داشته باشــد و آن را با سود قابل توجهی به 
فروش برســانیم و بازار هم برای کالا مورد نظر تا ده سال 

آینده قابل پیش بینی باشد.
همواره باید در بازار حضور داشــته باشــیم، علاوه بر این 
کیفیت کالا نه تنها نباید تغییر کند، بلکه به سمت بهبودی 
هم پیش رود. قیمت کالا باید در بازار هدف به تثبیت برسد. 
در کنار تمام این موارد نباید خدمات پس از فروش را کنار 
گذارد تا بازار بــه ما اطمینان یابد. جهــت روی دادن این 
اتفاق نیاز اســت تا تولید و توزیع کنندگان متکی به نظام 
پولی  و بانکی مطمئن باشــند، یعنی بانک ها باید بتوانند 
در قبال ابزارهایی که وجــود دارد از تولید کننده حمایت 

به عمل آورند.
در شــرایط فعلی که برخی از واحدهای تولیدی با نصف 
ظرفیت فعالیــت می کنند نمی توانند قیمت تمام شــده 
تولیدات خود را کاهش دهنــد. زیرا هزینه های جاری آنها 
ثابت است و هر چه تعداد محصولات افزایش پیدا کند این 
هزینه ها روی همه کالاهای تولید شده سرشکن می شود 
و همین امــر می تواند منجر به کاهش قیمت تمام شــده 
محصولات تولیدی یک شرکت شــود. در غیر این صورت 
با افزایش قیمت تمام شــده محصولات قدرت خرید افراد 
جامعــه کاهش پیدا می کنــد و در نتیجــه آن تورم روند 

افزایشی به خود می گیرد.
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فناوری و 
اطلاعات

بیش از ۱۰۰میلیون کاربر فعال در پیام رسان های بومی
مدیرکل پایش، ممیزی و نظارت سازمان فناوری اطلاعات ایران گفت:پیامرسان های بومی 

در مجموع بیش از ۱۰۷ میلیون کاربر فعال ماهانه دارند.
مهدی مظفری، مدیرکل پایش، ممیزی و نظارت سازمان فناوری اطلاعات ایران در خصوص 
وضعیت کاربران پیام رسان های بومی در کشور گفت: در حال حاضر پیام رسان های روبیکا، 
ایتا، بله، گپ، آی گپ و سروش پلاس ماهانه در مجموع بیش از ۱۰۷ میلیون کاربر فعال 
ماهانه دارند. وی افزود: به ترتیب پیام رســان های روبیکا با ۴۴ میلیون و ایتا با حدود ۳۰ 

میلیون، بیشترین تعداد کاربران را به خود اختصاص داده اند.
وی افزود: پیام رسان ایتا با تجربه رشد ۸ برابری طی ۱۸ ماه گذشته و پس از آن پیام رسان 
روبیکا با تجربه رشد ۳ برابری طی همان بازه زمانی، بیشترین رشد را از منظر کاربران فعال 

ماهانه به خود اختصاص داده اند.
مظفری در ادامه به افزایش کاربری و خدمات پیام رسان های بومی اشاره و تصریح کرد: 
همچنین طی یکسال گذشته پیام رسان ها تلاش کردند علاوه بر اضافه کردن خدماتی 
نظیر پیام های صوتی و تصویری، گروه های صوتی و همچنین خدماتی نظیر دریافت کد 
پستی و یا خلافی خودرو، کاربری خود را افزایش داده و علاوه رفع نیاز پیام رسانی، خدمات 

کاربردی را هم ارائه کنند.
وی امکان اتصال متقابل را یکــی از امکاناتی دانســت که پیام رســان های ایرانی را از 
پیام رســان های خارجی متمایز می کند و در این خصوص گفت: یکــی از امکاناتی که 
 )MXB( پیام رسان های ایرانی را از انواع مشابه خارجی متمایز می کند، امکان اتصال متقابل
است که کاربران می توانند بدون در نظر گرفتن نوع پلتفرم به تبادل پیام بپردازند. بله، ایتا، 
آی گپ و گپ پیام رسان هایی هستند که در حال حاضر به یکدیگر متصل اند و کاربران آنها 
می توانند پیام های متنی خود را تنها با نصب یکی از این پیام رسان ها رد و بدل کنند. تا کنون 

بیش از دو میلیون کاربر از قابلیت اتصال متقابل پیام رسان ها استفاده کرده اند.
مظفری ادامه داد: از مهم ترین اهداف ایجاد امکان اتصال متقابل )MXB( ،سهولت استفاده 
برای کاربران در برقراری ارتباطات، افزایش رقابت بین پیام رسان های کوچک تر، افزایش 
محدوده مخاطبان کسب و کار، افزایش امنیت و قابلیت اطمینان پیام ها و جلوگیری از 

حملات فیشینگ و اسپم است.

توسعه بزرگترین آزمایشگاه ارتباطات نوری کشور
مدیر گروه ارتباطات نوری پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات از توسعه آزمایشگاه نوری 

در جهت افزایش کیفیت و پایداری اینترنت ثابت در کشور خبر داد.
به گزارش پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ داوود رنجبر، مدیر گروه ارتباطات 
نوری پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات در ارتباطات با این خبر تشریح کرد: 
در حوزه شبکه های نوری به خصوص شــبکه های دسترسی نوری )FTTx( سرمایه 
گذاری وسیعی در کشورهای دنیا به خصوص کشورهای همسایه جنوبی ما در رابطه 
با توسعه این شبکه ها انجام و یا در حال انجام می باشــد. در کشورمان نیز به این امر 
اهتمام ویژه ای شده و در سطح حاکمیت و وزارت ارتباطات اولویت اول توسعه شبکه 
ثابت کشور می باشد که از سال ۱۴۰۱ به صورت عملیاتی کار اجرایی آن شروع شده و 
هدف آن واگذاری فیبر نوری به ۲۰ میلیون خانوار در کشور است. وی همچنین تصریح 
کرد: بر اساس این هدف وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات توسعه زیرساخت های 
ارتباطی فراگیر، پایدار، با کیفیت و پرســرعت پهن باند ثابت با تاکید بر توسعه فیبر 
نوری )FTTx( در الویت برنامه های خود دارد و پروژه توسعه آزمایشگاه انتقال نوری و 
 )FTTx( همچنین توسعه آزمایشگاه مرجع تأیید نمونه سیستم های دسترسی نوری

نیز در همین راستا تعریف شده است.
مدیر گروه ارتباطات نوری درباره جزئیات این پروژه خاطرنشان کرد: هدف اصلی از انجام 
این پروژه مشاوره به سازمان تنظیم مقررات در زمینه شناسایی فناوری های دسترسی 
نوری، بررسی اسناد بالادستی، بررسی فناوری های دسترسی قابل ارائه و تعیین الزامات 
آنها در زمینه فنــی، مقرراتی، حقوقی، اقتصادی و آینده نگری در خصوص شناســایی 
فناوری های جدید و روش های ارائه آن در کشور اســت. رنجبر با اشاره به ظرفیت های 
موجود در آزمایشگاه انتقال و دسترسی نوری جایگاه آنها در توسعه زیرساخت ارتباطی 
کشور، بیان کرد: آزمایشگاه های مرجع و تخصصی انتقال نوری و دسترسی نوری ابزاری 
برای انجام تأیید نمونه محصولات مختلف و همچنین پژوهش های کاربردی این حوزه 
در کشور بوده که می توانند دســتاوردهای قابل توجهی در شبکه ملی اطلاعات داشته 
باشند و بر این اساس توسعه و ارتقا این دو آزمایشگاه در گروه ارتباطات نوری پژوهشگاه 
در حال انجام است. از دستاورد دیگر ارتقا آزمایشگاه تأیید نمونه، علاوه بر امکان آزمون 
سیستم های وارداتی، بستری جهت بررسی و آزمون سیستم های ساخته شده توسط 
تولیدکننده داخلی و ایده های جدید دانشــگاه ها و شــرکت های دانش بنیان را فراهم 
می کند. در برنامه ششم توسعه کشور مرتبط با وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، در 
خصوص بومی سازی تجهیزات مخابراتی تاکید شده و ایجاد و توسعه آزمایشگاه های تأیید 
نمونه و تخصصی در این حوزه ضروری و مثمر ثمر خواهد بود. وی در پایان گفت: یکی 
از اهداف مصوب پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات راه اندازی و یا تکمیل نظام مند 
آزمایشگاه های تحقیقاتی و مرجع است که طبق برنامه معاونت برنامه ریزی وزارت متبوع 
مقرر شده است که در راستای محور شبکه ملی اطلاعات توسعه آزمایشگاه سیستم های 

انتقال نوری در یک پروژه سه ساله صورت پذیرد.

مکاری دولتی ها با بخش خصوصی نیازمند نوآوری است
رئیس سازمان جغرافیایی نیروهای مســلح با انتقاد از رویکرد بخش های دولتی در 
همکاری با بخش خصوصی گفت: شکوفایی مدل های همکاری دولتی با دانش بنیان ها 
نیاز به نوآوری دارد، ما گرفتار بوروکراسی های اداری هستیم و شاید همکاران ما در 

دولت خیلی راغب به تغییر در سیستم اداری نباشند.
امیر مجید فخری در مراسم دورهمی فضایی که در محل صندوق نوآوری و شکوفایی 
برگزار شد، با اشاره به حضور در مرکز سنجش از دور ایران در سال ۷۴، افزود: در آن 
موقع اساتید به ما می گفتند که می شــود با تصاویر ماهواره ای زمین های کشاورزی 

را رصد کرد. 
وی ادامه داد: در کتاب مبادی سنجش از دور آمده است که آمریکا با رصد زمین های 
کشاورزی و سطح زیر کشت شوروی سابق از آن به عنوان یک ابزار سیاسی استفاده 
کرد و قراردادی را به شوروی تحمیل کرد. با توجه به این ضروریات از سال ۹۸ روی 

تصاویر ماهواره ای در حوزه امنیت غذایی وارد شدیم. 
وی با بیان اینکه نگاه بخش هــای دولتی به این عرصه عمدتاً ممانعت بوده اســت، 
ادامه داد: امروز وزارت کشــاورزی نباید حرف از تست بزند و هم اکنون وزارت جهاد 
کشاورزی می تواند با تصاویر ماهواره ای مشــکلات بخش کشاورزی کشور را مرتفع 

کند.
فخری با بیان اینکه در حال حاضر تصاویر ماهواره ســنتینل بــه صورت رایگان در 
دسترس است، گفت: ما در یک سال سیب زمینی و پیاز کمبود داریم و در سال دیگر 
افزایش تولید و بــه دلیل این رویکردها بخش زیادی از جوانان به بخش کشــاورزی 

اعتماد ندارند. 
رئیس سازمان جغرافیایی نیروهای مســلح تصریح کرد: در سازمان جغرافیایی برای 
شــرکت هایی که با ما کار می کنند، دلم می ســوزد که گاهاً برخوردها دگم است و 
انســان های محکم می خواهد که با ما به عنوان بخش دولتی کار کنند. وی تصریح 
کرد: در سیستم فضایی کشور اینکه سازمان فضایی ایران قرارداد پیش خرید تصاویر 
ماهواره ای را امضا کرده است، یعنی باید همچنان امیدوار بود و یا اینکه رئیس جمهور 

بعد از سال ها از فناوری فضایی حمایت می کند، جای بسیار امیدواری دارد.
رئیس سازمان جغرافیایی نیروهای مسلح  تاکید کرد: شکوفایی مدل های همکاری 
دولتی با دانش بنیان ها نیاز به نوآوری دارد، ما گرفتار بوروکراسی های اداری هستیم و 

شاید همکاران ما در دولت خیلی راغب به تغییر در سیستم اداری نباشند.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات گفت: اکنون بیش از 
پنج میلیون و ۴۶۰ هزار خانوار 
تحت پوشش فیبر نوری قرار 
دارند. با ورود داده های جدیدی 
در داشبورد برخط این طرح، تعداد از ۶ میلیون پوشش 
عبور خواهد کرد و به زودی جشــن ۶ میلیونی شدن را 

برگزار می کنیم.
به گزارش ایرنا، »عیســی زارع پور« با حضور در برنامه 
تلویزیونی ضمن تشریح رویدادهای مهمی که در عرصه 
فضایی رخ داده، جزییات جدیدی از توســعه فیبرنوری 
و هوشمندســازی ارائه خدمات از سوی دستگاه ها ارائه 
کرد. وی گفت: از زمانی که ایران وارد حوزه فضایی شد 
تا سال ۱۴۰۰، در مجموع ۱۳ پرتاب فضایی داشتیم که 
از ابتدای دی  ۱۴۰۰ و پس از آغاز بکار دولت سیزدهم تا 
امروز تعداد پرتاب های فضایی به ۱۱ رسیده و امیدواریم 

به زودی رکورد پرتاب های  فضایی را خواهیم زد.
وزیر ارتباط تاکید کرد: ایــن پرتاب ها نمایانگر کارهایی 
اســت که تمام بخش هــا روی زمین انجــام می دهند. 
ماهواره ایی که ما می سازیم دهها زیرسامانه و بخش دارد 
که متخصصین باید اینها را در آزمایشگاه تست کنند اما 
تا زمانی که در فضا قرار نگیرد نمی دانیم که اینها درست 

کار می کنند یا نه.
زارع پور افزود: برای نخستین بار در این دولت توانستیم 
ماهواره های ۱۰۰ کیلوگرمی را با موفقیت در مدار قرار 
بدهیم. این زحمات دانشمندان ما در سال های اخیر است 
که در ۲ سال گذشته شتاب خوبی گرفته است. هیچوقت 

نافی زحماتی که کشیده شده نیستیم.

تاپایانسالیکماهوارهدیگرپرتابمیشود
وزیر ارتباطات تصریح کرد: در تمام بخش ها کار با شتاب 
دنبال می شــود. اکنون ماهواره های بســیاری در صف 
پرتاب داریم و تا پایان سال نیز حداقل یک ماهواره دیگر را 
پرتاب خواهیم کرد. البته ما همکاری با کشورهای دیگر را 
نیز در دستور کار خود داریم چرا که به دلیل شرایطی که 
اکنون پایگاه های پرتاب فعلی ما دارند در برخی مدارها 
امکان ماهواره گذاری نداریم و باید با همکاری کشورهای 

دیگر این کار را انجام بدهیم.
زارع پور افزود: در حال ساخت بزرگ ترین پایگاه پرتاب 

فضایی کشور در کشور و نیز غرب آسیا هستیم. ساخت 
این پایگاه در این دولت انجام شد. فاز نخست آن تا سال 
آینده به اتمام خواهد رسید و اولین پرتاب ها در تمامی 
مدارها را از آن جا انجام خواهیــم داد. پنجره پرتاب این 
پایگاه بسیار گسترده اســت. تا پیش از آن ماهواره های 
عملیاتی را با همکاری کشــورهای دیگــر در مدار قرار 

خواهیم داد.
وزیر ارتباطات تصریح کرد: داده های فضایی نقش بسیار 
کلیدی در زندگی مردم ایفا می کند که ما گاهی اوقات از 
آن غفلت می کنیم. بخش زیادی از هموطنان ما روزانه از 
اپلیکیشن های مسیریاب استفاده می کنند. موقعیت ها 
در این اپلیکیشن ها توســط ماهواره ها تعیین می شود. 
اکنون شــرکت های نوآفرین و دانش بنیانی وجود دارند 
که از داده های فضایی برای ارتقا بهره وری کشــاورزی 

استفاده می کنند.
وی با بیان اینکه استفاده از داده های ماهواره ای می تواند 
بهره وری را افزایش داده و از فساد جلوگیری کند، افزود: 
کاربرد دیگری که صنایع فضایی دارند، استفاده از سرریز 

این فناوری در صنایع دیگر است.
زارع پور تاکید کرد: اســتفاده از ظرفیت شــرکت های 
خصوصی و شــرکت های دانش بنیان به شکل جدی در 
دستور کار وزارت ارتباطات قرار دارد. این اقدام را از بخش 
ماهواره آغاز کردیم و بزرگترین قــرارداد تاریخ فضایی 
کشــور برای ۲ پروژه امسال منعقد شــد. یکی از آن ها 
مربوط به ســاخت منظومه ماهواره ای مخابراتی شهید 
سلیمانی با ۱۶ تا ۲۰ ماهواره با کمک بخش خصوصی و 
پرتاب آن با پرتابگر بومی است. در دنیا بخش پرتابگر را 
نیز به شرکت های خصوصی سپرده اند. دوستان ما نیز در 
بخش های لشگری در همین مسیر هستند و برای برخی 

از زیرسامانه ها از بخش خصوصی استفاده کرده اند.

کپسولزیســتیدریچهایبهتحققتجربه
زیستدرفضا

وزیر ارتباطات درباره کپسول زیستی و پرتاب موفق آن به 
فضا در دولت سیزدهم گفت: کپسول زیستی دارای چند 
کارکرد اصلی و فرعی است. کارکرد اصلی آن این است که 
سرانجام ما نیز به جمع کشورهایی می پیوندیم که زیست 
در فضا را تجربه می کنند. نگاه آینده بشر به منابع کرات 
دیگر است و این رقابت در جهان آغاز شده است. زمانی 
که منابع زمین تمام شود به منابع کرات دیگر نیاز است و 

ما نیز باید برای آن آماده باشم.
زارع پور افزود: کاربرد دیگر این اســت که بســیاری از 

فناوری هایی که در زیســت فضا و اکتشــافات فضایی 
بکار گرفته می شــود فناوری های بســیار پیشــرفته 
 هستند که در دیگر صنایع کشــور نیز می توان از آن ها

 استفاده کرد.

تعدادایستگاههایزمینیدریافتدادههای
ماهوارهبه۴عددمیرسد

وی افزود: اکنون ۲ ایستگاه زمینی برای دریافت داده ها 
داریم که تا پایان سال تعداد آن ها به چهار ایستگاه خواهد 
رســید تا امکان بهره برداری از داده های فضایی افزایش 
یابد. زارع پور گفت: ماهواره هایــی که در مدار لئو)مدار 
پایین( قرار می گیرنــد روزی چند مرتبه در آســمان 
ایران ظاهر می شــوند و هرقدر نقاط تماس ما از طریق 
ایســتگاه های زمینی افزایش یابد می توانیم داده ها را 
سریعتر دریافت کرده و به آن ها فرامین جدیدی بدهیم.

وزیر ارتباطات درباره میزان پیشرفت طرح ملی فیبرنوری 
منازل و کســب وکارها گفت: پروژه ملی فیبرنوری جزو 
معدود پروژه های کشور اســت که یک داشبورد شفاف 
برای رصد لحظه ای دارد. اکنون بیش از ۵ میلیون و ۴۶۰ 
هزار خانوار تحت پوشش فیبرنوری قرار دارند. البته مطلع 
هستم که تعدادی از اطلاعات هنوز در سامانه وارد نشده 
و فکر می کنم تعداد ۶ میلیون پوشش را رد کرده ایم و به 
زودی جشن ۶ میلیونی شدن پوشش فیبرنوری را برگزار 

خواهیم کرد.
وی افزود: حفاری ها در بســیاری از شهرها انجام شده و 
امیدواریم به قولی که برای ایجاد هشت میلیون پوشش 
تا پایان ســال ۱۴۰۲ داده ایم محقق کنیم. کار بسیاری 

سختی است. در تمام شــهرهایی که کار می کنیم باید 
حفاری زیادی انجام شود و ما یک کار ۱۰ ساله را در حدود 
سه سال انجام می دهیم. با همت مدیریت شهرهایی که 
در آن ها مشغول کار هستیم، انشالله می توانیم به تعداد 

موردنظر پوشش دست یابیم.
زارع پور تصریح کرد: امروز زمان پخش مســابقه فوتبال 
بین ایران و ژاپن ترافیک داخلی کشــور از هفت ترابیت 
برثانیه عبور کــرد و رکورد جدیدی را به ثبت رســاند. 
در ابتدای دولت این عدد ۲ تــا ۲.۵ ترابیت برثانیه بود 
که اکنون ۲ برابر شــده و این حاصل توســعه مستمر 

زیرساخت های ارتباطی کشور است.
وی گفــت: تقریبا تمام دســتگاه های بــه پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند متصل هستند و گاهی به دلیل 
از دست دادن اســتاندارهای ما اتصال خود را از دست 
می دهند. در حال حاضر تقریبــا ۷۰ درصد خدمات به 
صورت الکترونیکی ارایه می شود. در بخش استعلامات 
الکترونیکی کمی از برنامه عقب هســتیم چرا که تعداد 
استعلامات زیاد اســت. در حوزه هوشمندسازی حدود 
۱۲ درصد خدمات دستگاه ها هوشمند شده اند که نیاز به 

هیچگونه حضور افراد را ندارد.
زارع پور افزود: اکنون ۹۱ درصد خدمات وزارت آموزش 
و پرورش به صورت الکترونیکی ارائه می شود و بیش از 
نیمی از خدمات هوشمند شده اند. وزارت نیرو، ورزش و 
جوانان، دادگســتری، ارتباطات و بهداشت و درمان نیز 
دســتاوردهای خوبی در این زمینه داشته اند. اما برخی 
دستگاه ها مانند جهاد کشــاورزی نیاز به کار بیشتری 

دارند هرچند می دانم که در حال تلاش هستند.

جشن ۶ میلیونی شدن پوشش فیبر نوری برگزار می شود

هوشمندسازی تمامی خدمات دستگاه ها
Newskasbokar@gmail.com

پس از توافق کشــورهای عضو اتحادیــه اروپا درباره 
قانونمندسازی هوش مصنوعی، دیروز این اتحادیه یک 
گام دیگر به  پذیرفتن قوانین حاکم بر اســتفاده از این 
فناوری و مدل های آن نزدیک تر شد. هدف این قوانین 
که ۲ سال قبل توسط کمیسیون اتحادیه اروپا پیشنهاد 
شده، ایجاد یک اســتاندارد بین المللی برای فناوری 
است که در انبوهی از صنایع از بانکداری و خرده فروشی 

گرفته تا خودرو و هواپیمایی استفاده می شود.
کشورهای اروپایی همچنین پارامترهایی برای استفاده از 
هوش مصنوعی در مقاصد نظامی، جنایی و امنیتی تعیین 
کردند. تیری برتون کمیســیونر اتحادیه اروپا در امور 
بازارهای داخلی نیز اعلام کرد: »قانون هوش مصنوعی« 
اقدامی تاریخی و نخســتین قانون برای این فناوری در 

جهان اســت. یکی از نگرانی های اصلی کارشناسان آن 
است که هوش مصنوعی مولد به گسترش دیپ فیک در 
شبکه های اجتماعی منجر شده و در مرز بین واقعیت و 
خیال از بین رفته است. دیپ فیک تصاویر و ویدئوهای 
ساخته شده با الگوریتم های هوش مصنوعی است که با 

نمونه های آنلاین آموزش دیده اند.
مارگارت وستاگر کمیســیونر رقابت اتحادیه اروپا نیز 
معتقد است اخیراً گسترش تصاویر هرزنگاری یک فرد 
مشهور در شبکه های اجتماعی، اهمیت نیاز به قوانین 
جدید را نشــان می دهد. او در پلتفرم اجتماعی ایکس 
نوشــت: آنچه برای این فرد اتفاق افتاد واقعیت ماجرا 

را نشان می دهد؛ آســیبی که استفاده مخرب از هوش 
مصنوعی ایجاد می کند، مسئولیت پلتفرم ها و اینکه چرا 
اجرای قوانین فناوری مهم است. پس از آنکه کشورهای 
اروپایی با در نظر گرفتن شــرایطی سختگیرانه توازن 
میان شفافیت و اســرار تجاری و کاهش بار اجرایی بر 
سیستم به سیســتم های پرریسک هوش مصنوعی در 
قانون مذکور موافقت کردند، فرانسه نیز موضع مخالف 
خود را تغییر داد و در نتیجه میان کشورها توافق حاصل 

شد.
به گفته یک دیپلمات اروپایی، هدف قانون آن اســت 
که توسعه مدل های هوش مصنوعی رقیب در منطقه 

را مجاز کند. این درحالی اســت که استارت آپ هوش 
مصنوعی فرانسوی میسترال)که توسط محققان متا و 
 Aleph گوگل بنیانگذاری شده( و استارت آپ آلمانی
Alpha مشغول لابی گری در دولت های خود درباره 

این موضوع بودند.
البته پیش از فرانســه، آلمان نیز حمایت خود از قانون 
هوش مصنوعی اتحادیــه اروپا را اعلام کــرد. در این 
میان گروه لابی گری CCIA که گــوگل، آمازون، اپل 
و متاپلتفرمز عضو آن هســتند درباره موانع پیش روی 
قانون هشدار داد. به گفته این گروه بسیاری از قوانین 
هوش مصنوعی جدید شفاف نیســتند و ممکن است 
توسعه و راه اندازی کاربردهای نوآورانه هوش مصنوعی 

در اروپا را کند کنند.

بنا بر آخرین اظهارات مسؤولان، در حال حاضر متوسط 
ســرعت اینترنت در کشــور ۱۲ مگابیت بر ثانیه است 
که با توسعه شــبکه فیبر نوری به حدود ۱۰۰ مگابیت 
بر ثانیه می رســد. به گزارش ایســنا، وقتی صحبت از 
سرعت اینترنت می شود، استفاده از کلمات تخصصی 
ممکن است کمی گیج کننده باشد اما به طور خلاصه، 
 Mbps سرعت های اینترنتی معمولا با مگابیت برثانیه یا
اندازه گیری می شــود و هرچه این نرخ بالاتر باشــد، 

اینترنت سریع تر خواهد بود.
ســرعت اینترنت بیشــتر هنگام لذت بردن از پخش 
تلویزیــون آنلاین، دانلــود فایل های حجیــم یا مرور 
شبکه های اجتماعی اهمیت پیدا می کند. هرچه سرعت 
دانلود کاربر بیشتر باشد، می تواند از داده های بیشتری 

نیز استفاده کند و این حالت برای محتواهای با کیفیت 
بالا که به جریان دانلود ثابت نیاز دارد که کیفیت تصاویر 

را به حداکثر برساند، ایده آل است.
ســرعت آپلود هم زمانی اهمیت دارد که پای محتوای 
مشارکتی در میان باشــد، مثل زمانی که با دوستانتان 
بازی های آنلاین انجام می دهید یــا وقتی یک تماس 
ویدیویی استفاده می کنید یا اینکه بخواهید فایل های 
خود را در سرویس ذخیره فضای ابری خود آپلود کنید.

اما به صورت کلی فناوری روز به روز در حال گسترش 
است و اکنون در عصر فناوری اطلاعات می توان گفت 
که وجود زیرساخت های نسل جدید می تواند تاثیرهای 
جدی بر روی کسب و کارها، اقتصاد، جامعه و... بگذارد 
با این حال،  فناوری فیبرنوری که طی سال های گذشته 

در بخش ارتباطات ثابت ایران کمتر به کار گرفته شده 
بود؛ مورد توجه مسئولان وزارت ارتباطات قرار گرفت.

فناوری فیبرنوری پهنای باندی بسیار بالاتر از کابل های 
مســی معمولی دارد و داده های صوتی و تصویری را به 
راحتی با پهنای باند بالا تــا ۱۰ گیگابیت بر ثانیه و بالاتر 
انتقال می دهد، به همین دلیل اســت که با گســترش 
فناوری و نیاز به اینترنت پرسرعت، جایگزینی کابل های 
مسی قدیمی با فیبر نوری به یک ضرورت تبدیل می شود.

این پروژه از جمله طرح هایی است که وزارت ارتباطات 
برای افزایش ســرعت اینترنت در کشور در دستور کار 
خود قرار داده و طبق هدف گذاری انجام شده قرار است 
تا پایان امسال هشــت تا ۱۰ میلیون خانوار و تا پایان 
دولت ۲۰ میلیون خانوار تحت پوشش قرار بگیرند و تا به 

حال پنج میلیون و ۲۰۰ هزار پوشش ایجاد شده است.
وزیر ارتباطات اما معتقد اســت الان میانگین سرعت 
دسترسی به اینترنت پرسرعت در کشور ۱۲ مگابیت بر 
ثانیه است، اما با اجرای پروژه مبتنی بر فیبرنوری می 
توان به ســرعت های ۱۰۰۰ مگابیت برثانیه دسترسی 
پیدا کرد. موضوعی که چندی پیــش مهدی روحانی 
نژاد- معاون رگولاتــوری- به آن اشــاره کرد و گفت: 
متوسط سرعت اینترنت در کشور ۱۲ مگابیت بر ثانیه 
است که با توسعه شبکه فیبر نوری در کشور به حدود 

۱۰۰ مگابیت بر ثانیه خواهد رسید.
البته با توجه به افزایش تعرفه بسته های اینترنتی و تعهد 
اپراتورها قرار اســت تا شش ماه آینده میانگین سرعت 

اینترنت در کشور ۳۰ درصد افزایش یابد.

رئیس کنسرسیوم فضایی کشور با تاکید بر اینکه ما به دنبال 
بین المللی ســازی فعالیت های حوزه فضایی هستیم، گفت: 
در این راستا امروز کارگاه آموزشی در رویداد دورهمی برگزار 
کردیم تا دانشجویان با رویکردهای همکاری بین المللی آشنا 
شوند. دکتر حسین شهرابی در حاشــیه دورهمی فضایی در 
جمع خبرنگاران گفت: ما هر ساله در روز ۱۴ بهمن مصادف با 
روز فناوری فضایی و پرتاب ماهواره »امید« مراسمی را با هدف 

بزرگداشت دستاوردهای فضایی برگزار می کنیم.
وی با بیان اینکه من مجری طرح پروژه ماهواره »امید« بوده ام، 
اظهار کرد: از این رو بزرگداشت این روز جزء برنامه های ما است 
و از زمانی که این شرکت را در بخش خصوصی تشکیل دادیم، 
تلاش کردیم در راستای زیست بوم امید فضا، دورهمی های 

فضایی را برگزار کنیم.
شهرابی ادامه داد: سال گذشته پیشــنهاد شد تا این رویداد با 

حضور افرادی که در توســعه فناوری های به روز فضایی فعال 
هســتند و فعالیت های آنها منجر به امیدآفرینی می شــود، 
برگزار شود؛ از این رو رویکرد این دورهمی سوق دادن به سمت 
امیدآفرینی است. رئیس این کنسرسیوم فناور با بیان این که 
در رویداد امروز فعالان این عرصه آخرین دستاوردهای خود را 
معرفی می کنند، اظهار کرد: تا سال گذشته مخاطبان ما عموما 
دولتی ها و شرکت ها بودند و ما امسال سعی کردیم در کنار افراد 
دولتی، دانشجویان حوزه های مرتبط نیز حضور داشته باشند و 
از این رو ۶۰ درصد از مدعوین این رویداد از دانشجویان هستند. 
شــهرابی اضافه کرد: برگزاری کارگاه آموزشی دانشجویی از 
برنامه های این دورهمی است که طی آن در خصوص کسب 
وکارهای فضایی بحث و تبادل نظر می شود. مدیر پروژه ماهواره 
»امید« با تاکید بر ضرورت بین المللی سازی فعالیت های فضایی 
یادآور شد: از سال گذشته سخنرانان خارجی را دعوت کردیم که 

به صورت برخط سخنرانی کردند و در این راستا در سال گذشته 
مدیر کاســموس را دعوت کردیم. ما قرار داد پرتاب ماهواره 

»کوثر« این شرکت را با این شرکت خارجی منعقد کردیم.
وی افزود: امســال فعالان بین المللی را که با آنها چه در قالب 
مشتری و چه به عنوان همکاری در ارتباط بودیم، دعوت کردیم 
و به صورت مجازی در این مراسم حضور دارند. شهرابی، توسعه 
جنبه های بین  المللی صنعت فضایی را از اهداف حضور محققان 
خارجی در این دورهمی نام برد و ادامه داد: ما تلاش داریم که 
به دانشجویان آموزش دهیم که اگر وارد وادی فناوری فضایی 
می شوند، دید فراملی و فعالیت در بازار بین المللی داشته باشند. 
شهرابی از رونمایی از دو سامانه در حاشیه این مراسم خبر داد 
و گفت: دو ســامانه در پایین دستی ایجاد کردیم که رونمایی 
می شــوند. وی در این باره توصیح داد: ما در این شــرکت در 
بخش های بالا دستی و پایین دستی فضایی به عنوان زنجیره 

ارزش فعالیت می کنیم. بخش بالادستی به طراحی و ساخت 
ماهواره، ایســتگاه فضایی و پرتاب متمرکز شــده است و در 
پایین دستی این خدمات زنجیره ارزش به عرضه سامانه های 
خدمات پرداخته می شود. شهرابی گفت: دو سامانه فضابین و 
فضایش رونمایی شد. سامانه »فضابین« یک سامانه نرم افزاری 
است که مدیریت تامین و فروش تصاویر ماهواره ای و تصاویر 
مشابه ماهواره ای مانند تصاویر هوایی و پهپاد را بر عهده دارد. 
ماهواره »کوثر« محصول فناورانه ۸ شــرکت فناور است که 
با ماموریت های کشاورزی دقیق و نقشــه برداری با وزن ۳۰ 
کیلوگرم و عمر عملکردی ۲ سال طراحی شده است. »کوثر« 
ماهواره  سنجشی و دارای کاربردهایی در حوزه کشاورزی است، 
با استفاده از خدمات این ماهواره ها می توان ۸۰ درصد از خدمات 
کشاورزی مورد نیاز را ارائه کرد. پایگاه فضایی »وستوچنی« 

روسیه پایگاه پرتاب ماهواره »کوثر« است.

اروپادریکقدمیتصویبقانونهوشمصنوعی

میانگین سرعت دسترسی به اینترنت در کشور 

ضرورت بین المللی سازی فعالیت های فضایی کشور
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اصناف

براي اطمينان از سلامت آجيل، بايد مدتي 
آن را در دست نگه داشــت و در صورتي 
كه دست رنگي شد، نبايد آن را خريداري 
كرد زيرا نشان دهنده استفاده از رنگ هاي 

غيرمجاز است. 
رئيــس اتحاديه خشــكبارو آجيل فروشــان تهــران  در گفتگو با 
»كســب وكار«، ضمن بيان اين مطلب اظهار داشت: آجيل هايي كه 
كرم زده باشد و نم يا رطوبت داشته باشد، براي خريد مناسب نيست و 
به طور معمول تخمه هايي كه به دست رنگ پس بدهند يا پسته هايي 
كه بيش از حد قرمز باشند، از مصاديق آجيل هاي رنگي، نامرغوب و 
غيربهداشتي هستند.  مصطفي احمدي افزود: باوجود اينكه مصرف 
آجيل هاي بسته بندي شــده و داراي تمامي علائم تضمين كننده 
سلامت كالا، مانند پروانه ساخت، تاريخ توليد و انقضا، هنوز در فرهنگ 
خريد شهروندان جا نيفتاده است اما بايد دانست خريد اين نوع آجيل، 
تمامي ملاك هاي يك خريد مناسب را داراســت.  وي با بيان اينكه 
هموطنان بايد از تهيه انواع آجيل از دست فروش ها يا از اتومبيل هايي 
كه داخل آن به عرضه انواع آجيل مي پردازند، خودداري كنند، تاكيد 
كرد: بايد آجيل ها را از محل هاي مشخص، مراكز آجيل فروشي ثابت 

و داراي مجوز آجيل فروشي يا قنادي هاي داراي مجوز تهيه كنند. 

قيمت آجيل 10 تا 15درصد كاهش يافت
به گفته رئيس اتحاديه خشكبارو آجيل فروشان تهران  دليل افزايش 
قيمت برخي خشكبار مثل بادام هندي، بادام آمريكايي يا مغز گردوي 
شيلي جلوگيري از واردات غيرقانوني خشكبار بوده، ولي به طور كلي 
در 6 ماه گذشته ركود بر بازار حاكم بوده و قيمت بقيه اقلام نسبت به 

سال گذشته كاهش يافته است. 
مصطفي احمدي اظهار كــرد: به طور ميانگين مي توان گفت قيمت 
آجيل در مقايسه با سال گذشته حدود 10 تا 15 درصد كاهش يافته 

است. 
وي ادامه داد: البته پســته از اين قاعده مستثناست چون با توجه به 
صادراتي بودن آن و اينكه قيمت آن را دلار مشــخص مي كند، تنها 
كالايي است كه در حال حاضر قيمتش با گذشته تفاوت چنداني نكرده 

و فقط حدود 5 تا 6 درصد گران تر شده است. 

پيش بيني توليد 190 هزار تن پسته در سال جاري
احمدي گفت: سال گذشته حدود 180 هزار تن پسته در ايران توليد 

شد كه 110 هزار تن آن صادر شد و پيش بيني ها حاكي از توليد 190 
هزار تني آن در سال جاري است. 

رئيس اتحاديه خشكبار و آجيل فروشان همچنين درباره توليد ميوه 
خشــك توضيح داد: ميوه خشك توليد داخلي اســت و وارداتي در 
اين زمينه نداريم. با توجه به اينكه حدود 3 ســالي است فعاليت در 
اين زمينه آغاز شده ولي اســتقبال خوبي از اين موضوع نشده است 
و صادرات چنداني نيز نداريم.  وي در عين حال بيان كرد: متاسفانه 
در چند سال گذشته هزينه توليد ما بالا بوده كه اميدواريم در دولت 
جديد اين موضوع اصلاح شود. بايد هزينه توليد مان را كاهش دهيم 
چون هر چقدر قيمت كالاها مناسب تر باشد، فروش بيشتري خواهيم 
داشت. او درباره امكان توليد بادام هندي در ايران نيز گفت: بادام هندي 
آب وهواي خاص خود را مي طلبد و كشور ما امكانات توليد در اين زمينه 
را ندارد.  به گفته وي بادام هندي در اصل آفريقايي است ولي هندي ها 
آن را به صورت خام از آفريقا خريداري كرده و طي فرآوري كه روي 
آن انجام مي دهند، بادام را از پوست آن خارج كرده و پس از آن صادر 

مي كنند كه سريلانكا نيز در كنار هند در اين زمينه فعال است. 

توليد كشمش در كشور بيش از مصرف است
رئيس اتحاديه خشــكبار عنــوان كرد: در بعضي مــوارد مصرف 
كشمش يك چهارم ساير خشكبار پرمصرف مانند مغز بادام است. 
مصطفي احمدي درباره وضعيت بازار كشمش اظهار كرد: وضعيت 
جوي در امســال به گونه اي بوده كه محصول كشمش امسال بد 
نيســت و با توجه به ميزان مصرفي كه اكنون در كشــور داريم، 
اكنون توليد كشمش در كشــور بيش از مصرف است. او افزود: ما 
صادركننده كشمش هستيم و اكنون انواع كشمش سبز، طلايي 
و... شهرهاي استان آذربايجان و تاكستان به كشورهاي اروپايي و 
آسياي جنوب شرقي صادر مي شود. او درباره مصرف كشمش در 
كشور بيان كرد: به طور كلي از كشمش استقبال كمتري نسبت به 
ساير انواع خشكبار مي شود. در بعضي موارد مصرف كشمش يك 

چهارم ساير خشكبار پرمصرف مانند مغز بادام است.
 احمدي با بيان اينكه اين روزها، وضعيت بازار كشمش نسبت به ساير 
خشكبار در وضعيت تعادلي به سر مي برد، بيان كرد: به طور كلي قيمت 
كشمش متعادل است ولي به هرحال وضعيت خشكبار در سال هاي 
مختلف متغير است و مثل محصولات كشاورزي از شرايط آب وهوايي 
ناشي مي شود. بايد در نظر داشت كه با توجه به اينكه هزينه هاي توليد 
باوجود همه تلاش هايي كه براي كاهش آن شده، همچنان بالاست، 

اگر قيمت محصولاتي مانند كشمش پايين بيايد، يعني وضعيت عرضه 
و تقاضا به گونه اي باشد كه خشكبار با قيمت پايين به فروش برسد، 
طبيعتا كشاورز ضررمي كند. او خاطرنشان كرد: بنابراين براي در تعادل 
نگه داشتن قيمت انواع خشكبار بيش از هر چيزي ضروري است كه 

تدابيري اتخاذ شود كه هزينه هاي توليد محصولات كاهش يابد. 
كمبود نظارت بر عرضه خشكبار

مصطفي احمدي، رئيس اتحاديه خشــكبار و آجيل فروشان  تهران 
همچنين مي گويد: آجيل و خشــكبار داراي قيمت مصوب دولتي 
نيستند و برحسب عرضه و تقاضا داراي قيمت هاي شناور هستند كه ما 
براساس فاكتور كيفيت محصولات را در آجيل فروشي ها قيمت گذاري 

مي كنيم. 
وي معتقد است، طبق قانون آجيل فروشــان مي توانند روي فاكتور 
خريد محصولات فرآوري شــده 10 درصد سود لحاظ كنند، ضمن 

آنكه امكان دريافت ســود 10 درصدي روي فاكتور محصولات خام 
براي آنان نيز وجود دارد. بنابراين عدم قيمت گذاري دولت، نبود قيمت 
مصوب و كمبود نظارت بر عرضه خشكبار باعث هرج و مرج در بازار اين 
محصولات شده به طوري كه واحدهاي عرضه كننده آن به دلخواه و به 
نام كيفيت هاي متفاوت روي اين محصولات قيمت گذاري مي كنند. 
با توجه به اينكه بارها مطرح شده اســت با گران فروشان بازار آجيل 
برخورد خواهد شد، ديده مي شود كه برخي از آجيل فروشان فقط روي 
سبدهايي برچسب قيمت مي زنند كه قيمت هايي در حدود استاندارد 
دارند و در مواردي كــه اقلامي را كه گران تر از قيمت تعيين شــده 
می فروشند، روي سبد محل نگهداري آن قلم جنس قيمت نمي زنند. 
مثلا پسته اي كه قيمت آن، در حدود 35 تا 55  هزار تومان تعيين شده 
است، در مبالغ 80 و گاه 90 هزار تومان مي فروشند،درحالي كه روي 
سبد مثلا 55 هزار توماني قيمت خورده اســت، روي سبد 80 يا 90 

هزار توماني قيمتي زده نشده كه اين موضوع راه برخورد با متخلفان را 
دشوارتر مي كند. وي همچنين در ادامه گفت: يكي از مشكلات مهم 
ما واحدهاي بدون مجوز و واحدهايي هستند كه تداخل صنفي ايجاد 
كرده و به ويژه در اعياد و مناسبت هاي سال كه خريدوفروش آجيل رونق 
مي گيرد، فعال تر مي شوند.  رئيس اتحاديه خشكبار و آجيل فروشان 
تهران ادامه داد: برخي واحدها كه شغل شان آجيل فروشي نيست، در 
اين زمان ها شغل آجيل فروشي را در كنار شغل اصلي خود قرار داده و 
اقدام به فروش آجيل مي كنند ولي اين واحدها از آجيل هايي بي كيفيت 
استفاده مي كنند.  وي در عين حال هشدار داد كه حتما از واحدهاي 
مجازي خريداري كنند كه داراي پروانه هســتند و به صورت قانوني 
فعاليت مي كنند. احمدي گفت: بازرسان اتاق اصناف، سازمان حمايت، 
سازمان صنعت و معدن و اتحاديه بر فعاليت واحدها نظارت و با هرگونه 

تخلف برخورد مي كنند. 

رئيسسابقاتحاديهخشكباروآجيلفروشانتهراندرگفتگوبا»كسبوكار«

آجيل هاي رنگ شده نخريد

اتاق اصناف با همكاري شهرداري تهران براي حمايت 
از توليد ملي اقدام به اجراي طرح بازداران كرده است. 

رئيس اتاق اصناف ايران با اشــاره به نزديكي و شروع به 
كار مراكز آموزشي گفت: با توجه به وضعيت بازار، درباره 
كالاهاي مصرفي كه بيشتر شامل لوازم التحرير و پوشاك 
مي شود سعي بر اين بوده كه با كنترل بازار و برقراري فروش فوق العاده در بنگاه هاي 
صنفي شرايط قابل قبولي را براي خريداران فراهم كنيم.  فاضلي با اشاره به برگزاري 
نمايشگاه در مصلاي تهران اظهار كرد: ما امسال با توجه به وضعيت بازار فقط يك 
نمايشگاه در سطح شهر تهران و در مصلي برگزار كرديم كه محصولات ارائه شده  
از نظر قيمت با ساير بنگاه هاي صنفي فرق زيادي ندارند و نهايتا ممكن است  5 تا ۷ 

درصد تفاوت قيمتي داشته باشند. 

مجوز فروش فوق العاده فصلي داريم 
رئيس اتاق اصناف گفت: مخصوصا در لوازم التحرير چون بيشــتر كالاهاي ما 
وارداتي است، بر همين اســاس تفاوت قيمتي زيادي به وجود نيامده است. با 
توجه به اينكه قانونگــذار اين اجازه را به ما داده كه فــروش فوق العاده فصلي 
داشته باشيم بر همين اساس ما امسال ســعي كرديم در تهران و ساير شهر ها 
به طور همزمان اقدام به برقراري فروش فوق العاده كنيم.وي افزود: ســال هاي 
قبل نمايشگاه هاي ما با تخفيف ۲0 درصدي فعاليت مي كردند كه امسال همين 
تخفيف ها در سطح بنگاه هاي صنفي و در تمام شهرهاي كشور انجام مي شود. 

فاضلي با اشاره به طرح بازداران گفت: اتاق اصناف با همكاري شهرداري تهران 
طرحي موسوم به بازداران را اجرا كرده اند كه هدف از اين طرح عرضه توليدات 

داخلي و فروش ويژه آن است. 
وي تاكيد كرد: اين نمايشگاه ها در 3 منطقه تهران برگزار شده است و بيش از 
90 درصد از كالاهاي ارائه شده در آن ساخت داخل است و اميدواريم با برگزاري 
اين نمايشگاه ها كه با هدف حمايت از توليد داخلي و پيرو فرمايشات مقام معظم 

رهبري مبني بر اقتصاد مقاومتي است، از صنايع كشور حمايت كنيم. 
در هميــن رابطه و با توجــه به فرا رســيدن فصل مدارس نمايشــگاه توزيع 
لوازم التحرير بوي ماه مهر از ۲۲ تا ۲8 شــهريورماه در مصلاي تهران ســالن 

شبستان داير است. 

  توليد داخلي كيفيت مناسب تري دارد 
در همين زمينه محمد صدقي نهاد شــيرازي، نايب رئيس اتحاديه نوشت افزار 
تهران در حاشيه افتتاح نمايشگاه بوي ماه مهر در گفتگو با »كسب وكار« گفت: 

در حال حاضر بيش از ۷0 درصد نوشت افزار از طريق واردات تامين مي شود. 
در شهريورماه بازار فروش لوازم التحرير، كيف، كفش و نوشت افزار رونق يافته و 

اين بازار باوجود نزديك شدن به فصل خزان داغ مي شود. 
به گفتــه شــيرازي، نوشــت افزار و لوازم التحرير از جمله كالاهايي هســتند 
كه در سال هاي گذشــته به لطف واردات رنگ و لعاب بيشــتري پيدا كرده و 

شخصيت هاي كارتوني غربي همدم دانش آموزان ايراني شده اند. 
اگرچه ايران هنوز در توليــد لوازم التحرير، باوجود بازار خوبي كه در كشــور 
وجود دارد، نتوانسته خودكفا شود اما به گفته نايب رئيس اتحاديه فروشندگان 
لوازم التحرير واردات اين اقلام به كشــور كاهش يافته و نزديك به ۷0 درصد 

نوشت افزار به كشور وارد مي شود. 
وي افزود: اكثــر كالاهاي وارداتي از چين و مالزي به كشــور وارد شــده و در 

سال هاي گذشته اين رقم نزديك به 90 درصد بود كه خوشبختانه با حمايت 
توليدكنندگان اين رقم به  ۷0 درصد رسيده است. 

شــيرازي تصريــح كــرد: در حــال حاضــر توليــدات داخلي در مقايســه 
بــا كالاهــاي وارداتــي از كيفيــت مناســبي برخــوردار هســتند و حتي 
صــادرات نيــز بــه كشــورهايي ماننــد عــراق انجــام مي شــود و تمام 
 ســعي توليدكنندگان بــر اين بــوده تــا از طراح هــاي ايراني- اســلامي

  استفاده كنند. 
وي با تاكيد بر اينكه ايران توان توليد لوازم التحرير را دارد، گفت: در سال هاي 
گذشــته به دليل تحريم مواد اوليه مورد نياز توليد به دســت توليدكنندگان 
نرسيد و موجب شد تا بازار كشور مملو از كالاهاي چيني و هندي شود درحالي 
كه  با برداشته شدن تحريم ها و رسيدن مواد اوليه به دست توليدكنندگان از 
واردات بي نياز مي شويم. به گفته شيرازي كيفيت توليدات داخلي در مقايسه با 

كالاهاي مشابه خارجي بسيار خوب و مناسب است و حتي توليدات داخلي به 
ساير كشورها مانند عراق و افغانستان صادر مي شود. 

 رئيس اتحاديه سراجان تهران نيز در آيين بازگشايي اين نمايشگاه در گفتگو با 
»كسب وكار« گفت: نمايشگاه بوي ماه مهر با مجوز اتاق اصناف ايران همراه با 

30 درصد تخفيف در كالاها آغاز به كار كرد. 
محسن خردمند با اشاره به برگزاري نمايشگاه بوي ماه   مهر گفت: تمامي كيف 
و كفش عرضه شده در اين نمايشگاه توليد داخل و مورد تاي يد اتحاديه هستند 

و اجناس خارجي براي فروش در اين نمايشگاه قيمت گذاري نشد. 
به گفته خردمند، كيف و كفش هاي عرضه شده در اين نمايشگاه تماما ايراني 
است و كارشناسان اتحاديه آنها را برآورد قيمت و كيفيتشان را تاييد كرده اند. 

وي افزود: اگر كالايي كيفيت پايين داشته باشد در اين نمايشگاه قيمت گذاري 
نمي شود. محصولات ارائه شده در اين نمايشگاه با تخفيف 10 تا 30 درصدي 

به مشتري عرضه شده و از كيفيت مناسبي برخوردار هستند. وي همچنين به 
مردم توصيه كرد از مكان هايي خريد كنند كه مجوز رسمي خود را از اتحاديه 
 مربوط يا اتاق تهران داشته باشند و از نظر كيفيت و قيمت 100 درصد تضمين 
شده باشند. رئيس اتحاديه سراجان با اشاره به لزوم فرهنگ سازي استفاده از 
طرح هاي ايراني روي لوازم مورد استفاده دانش آموزان گفت: هنوز هم رغبت 
دانش آموزان به طرح هاي شخصيت هاي كارتوني بيشتر است ولي سعي ما بر 
اين بوده كه از طرح هاي شخصيت هاي كارتوني مانند شكرستان استفاده كنيم. 
وي تاكيــد كــرد: در اين خصــوص مذاكراتي بــا وزارت صنعــت، معدن  و 
تجارت انجــام داديم تــا به وســيله تبليغات بيشــتر مصرف كننــدگان به  
مصرف كالاي ايراني علاقه مند شــوند. بــه گفته خردمنــد ميانگين قيمت 
 كيف مدرســه عرضه شــده در ايــن نمايشــگاه از ۲5 تــا 80 هــزار تومان

 است. 

نايبرئيسسابقاتحاديهنوشتافزارتهراندرگفتگوبا»كسبوكار«:

70 درصد نوشت افزار وارداتي است 
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تا به حال به اين موضوع فكر كرده ايد كه 
مــي توانيــد از زبالــه هايتـان درآمدزايي 
داشته باشيد؟ آيا تا به حال به زباله ها به 
شكل پول و سرمايه نگاه كرده ايد؟ هر روز 
در آشپزخانه با حجم زيادي از زباله هايي 
مثل پوست خربزه، هندوانه، پوست سيب، پوست موز و تفاله هاي 
چاي و... مواجه هستيم كه با كرم هاي كمپوست مي توان تمام اين 
زباله ها را بازيافت و تبديل به كود مورد نياز گياه هاي خانگي كرد. در 
واقع بدون هيچ هزينه اي مي توانيد هم از شر زباله هاي خود راحت 
شويد و هم با اين روش كودهاي توليدي خود را به فروش برسانيد 
و كسب درآمد كنيد. توليد كرم كمپوست )ارگانيك( از زباله هاي 
خانگي بيش از دو دهه است كه در اروپا و آمريكا رواج يافته است. 
اين محصول بازيافتي از زباله ها چند سالي مي شود كه در كشور ما 
نيز رايج است. » كمپوست كرمي« حاصل فعاليت بيولوژيك نوعي 
كرم خاكي است. اين جانور با تغذيه از زباله هاي  تر آنها را به كود آلي 
و مغذي تبديل مي كند و در حال حاضر نيز اين كود به عنوان يكي از 

بهترين كودهاي ارگانيك در دنيا به شمار مي رود. 

  پول درآوردن از زباله
به گفته امير دهلوي فعــال حوزه توليد كود ارگانيك بر اســاس 
آمارهاي جهاني سالانه در آشپزخانه هر خانه بيش از 90 كيلوگرم 
زباله از مواد طبيعي توليد مي شــود كه به راحتي مي توان آنها را 
به كمپوســت تبديل كرد. وي در رابطه با توليد كرم كمپوست به 
»كسب و كار« مي گويد: براي توليد كرم بايد تخم كرم را از گلخانه ها 
خريداري كرد و بعد داخل يك مخزن مخصوص يا هر نوع سطل 
پلاستيك ريخت و بعد از آن هر نوع زباله خانگي  مثل پوست ميوه 
يا حتي زباله هاي خشك را به عنوان غذا در مخزن كرم ريخت. اين 
توليد كننده كود ارگانيك با اشاره به اينكه كرم زباله خوار با هر 100 
گرم زباله اي كه مي خورد، 70 درصد از آن را با آنزيم هاي گوارشي 
خود مخلوط و آن را دفع مي كند، ادامه مي دهد: اين فضولات همان 
كمپوست ها هستند كه از آنها به عنوان كود محصولات ارگانيك 
استفاده مي شود و قيمت آنها به ازاي هر كيلو بين 2 تا 3 هزار تومان 
است. وي با تاكيد بر اين موضوع كه اين كرم ها نه بو دارند و نه ديده 
مي شوند، ادامه مي دهد: اين كرم هاي كوچك حتي بوي بد زباله ها 
را مي گيرند و كودهايي كه از اين روش به دست مي آيد، فاقد هرگونه 
قارچ، علف هاي هرز و ارگانيسم هاي نامناسب براي رشد گياهان 
است. به گفته امير دهلوي ورمي كمپوست علاوه بر قابليت بالا بر 

جذب آب، شرايط مناسب براي دانه بندي و قدرت نگهداري مواد 
غذايي مورد نياز گياهان را فراهم مي كنند و اين كرم قابليت اين را 

دارد كه در طول يك ماه از 6 عدد به 260 عدد برسد. 

  تقويت گياهان خانگي با كودهاي دست ساز
اين توليد كننده كود ارگانيك، توليد كمپوست خانگي را براي محيط 
زيست بسيار مناسب مي داند و مي افزايد: بر جا ماندن حجم عظيمي 
از پسماندها تبديل به يكي از معضلات مهم شهري شده است كه 
در توليد خانگي اين كودها زباله هاي خانگي به جاي اينكه خروار 

خروار جمع شوند و خطر ساز شوند، مي توانند كاركرد توليد پيدا 
كنند و براي اهل خانه درآمدزا باشند. دهلوي با تاكيد بر اين موضوع 
كه اين كودها تاريخ مصرف ندارند، ادامه مي دهد: اهل خانه به جاي 
اينكه براي تقويت گياهانشــان و خريد كودهاي شيميايي هزينه 
كنند، مي توانند از كودهاي ارگانيك توليد خودشان استفاده كنند و 

كودهاي اضافي را نيز به گلخانه ها بفروشند. 
وي با اشــاره به اين موضــوع كه در كشــورهاي اروپايي خود 
شــهرداري ها امكانات و تجهيــزات كمپوســت را در اختيار 
شهروندان قرار مي دهند و با شيوه هاي تشويقي كودهاي توليد 

شده را مي خرند، مي گويد: اما در ايران اين محصول هنوز جديد 
است و برايش بازاريابي نشده اســت با اين وجود همين ميزان 
توليد خانگي هم مي تواند درآمدزا باشد به شرط آنكه به صورت 

خشك و دسته بندي شده به فروش برسد. 

  منبع غذايي مناسب براي دام و طيور
دهلوي درباره توليد انبــوه اين محصــول و كاربرد هاي ديگر آن 
مي گويد: اين كرم ها فقط براي توليد ورمي كمپوست مورد استفاده 
قرار نمي گيرند بلكه منبع غني پروتئين نيز هستند. به گفته اين 

توليد كننده ارگانيك 70 درصد از بدن آنها از پروتئين تشكيل شده 
است در حالي كه گوشت قرمز تنها 18 درصد پروتئين دارد بنابراين 
اين كرم ها مي توانند منبع غذايي مناسب براي دام و طيور نيز باشند. 
وي در ادامه صحبت هاي خود به اين موضوع نيز اشاره مي كند كه 
قبلا از طرف دولت برحسب مقياس زمين هاي كشاورزي به آنها كود 
تعلق مي گرفت اما مدتي است كه اين كار متوقف شده است و در حال 
حاضر كشاورز با معضل كمبود كود مواجه است كه توليد يا خريد اين 
كود حتي مي تواند براي كشاورز نيز هم ارزان تر و مقرون به صرفه تر 

و البته مفيد تر باشد. 

از زباله هاي خود درآمدزايي كنيد

كرمهاييكهشماراثروتمندميكنند

كشاورزي

هواي آلوده، غذاي ناسالم، آب آلوده 
و خاك مملــو از ســموم و كودهاي 
شيميايي؛ همه و همه باعث شده است 
كه تندرست ماندن در ايران خيلي هم 
آسان نباشد. اما اين تمام ماجرا نيست. 
مردم ايران سال هاست كه با آلودگي هوا و مواد غذايي ناسالم 
سر مي كند كه بزرگ ترين عامل و زمينه ساز بيماري هايي چون 
سرطان، سكته هاي مغزي و قلبي است. چندي پيش اعلام شد 
كه ظرف 20 ســال آينده در ايران ميزان ابتلا به سرطان 80 

درصد افزايش مي يابد. 
چندي پيش در ايران اســتفاده از روغــن پالم در محصولات 
لبني خبرساز شــد. روغني كه به دليل بهاي پايين، در برخي 
محصولات لبني جايگزين چربي طبيعي مي شود. روغن پالم 
بر روي سيستم هاي قلبي و عروقي رسوب مي كند و مي تواند 
سرطان زا باشد. خبر از سوي شماري از مقام هاي دولتي تاييد 
شد، توليدكنندگان در ابتدا منكر استفاده از اين روغن شدند 

و وزارت بهداشت از نظارت جدي بر صنايع لبني خبر داد. 
از سوي ديگر موارد زيادي گزارش شده كه محصولات لبني از 
جمله شير، خامه و پنير خامه اي پيش از انقضاي تاريخ مصرف، 
فاسد شده اند. مشــاور مديرعامل صنايع شير ايران دليل اين 
مشكل را رعايت نكردن زنجيره سرما از لحظه توليد تا رسيدن 
به دست مشتري مي داند. به اين مجموعه حالا بايد خاك ناپاك 

و آلودگي هاي تغذيه اي را اضافه كرد. 
شير و مواد لبني آلوده به روغن پالم، برنج هاي وارداتي آلوده، 
سبزيجات و صيفي جات آبياري شده با فاضلاب، گوشت هاي 
وارداتي تاريخ مصرف گذشــته و اســتفاده از رنگ دانه هاي 
مصنوعي در صنعت تخم مرغ تنها بخشي از پرونده قطور مواد 

غذايي غيرايمن در ايران است. 

غذاي سالم مصرف نمي كنيم
به گفته هاله يحيي زاده، نايب رئيس ســازمان نظام مهندسي 
و منابع طبيعي اســتان تهــران مردم در ايران غذاي ســالم 
مصرف نمي كنند چرا كــه آلودگي هاي تغذيــه اي به غير از 
رنگ ريزه هاي مصنوعي، اســتفاده از داروها، آنتي بيوتيك ها 
و هورمون ها در صنعت مرغداري كشور را نيز در بر مي گيرند.

اين كارشناس مواد غذايي در گفت وگو با كسب و كار با اشاره به 
اينكه يكي از بزرگ ترين معضلاتي كه در حال حاضر در صنعت 
مرغداري بيداد مي كند، مصرف بي رويه آنتي بيوتيك در اين 
صنعت است، بر اين موضع تاكيد دارد كه از زمان مصرف آنتي 
بيوتيك در مرغداري و عرضه گوشت يا تخم مرغ به بازار بايد 
مدت زماني طي شود اما متاسفانه در اكثر مرغداري ها به دليل 
اينكه مرغدار به دنبال سود بيشتر است، اينها دوره گذار را طي 
نمي كنند و بلافاصله بعد از مصرف آنتي بيوتيك گوشت و تخم 
مرغ را وارد بازار مي كنند و از آنجايي كه اين آنتي بيوتيك ها 
كه در صنعت مرغداري از آن اســتفاده مي شــد، شبيه آنتي 
بيوتيك هاي انساني است و همين موضوع باعث مقاوم شدن 

بدن انسان به آنتي بيوتيك مي شود كه اين فرآيند خطرناكي 
براي انسان به شمار مي رود. 

ضعف استاندارد مواد غذايي
يحيي زاده بر اين باور اســت كه ما اصلا غذاي ســالم مصرف 
نمي كنيم و مشــكل اساســي در اين رابطه نيز عدم تعريف 
مشخص براي استاندارد مواد غذايي است. وي با اشاره به اينكه 
در ايران تنها درباره گوشت مرغ فقط استاندارد اجباري است 
و نه درباره تخم مرغ و فراورده هاي جانبي آن، ادامه مي دهد: 
مشــكل اصلي در صنعت تغذيه ما ضعف قوانين است چرا كه 
فقط از نظر آلودگي محصول را مورد بررسي قرار مي دهند نه 

در بحث سالم بودن محصول براي تغذيه مناسب. 

نايب رئيس نظام مهندسي كشــاورزي و منابع طبيعي استان 
تهران وظيفه نظارت بر توليد و پخش مواد غذايي را متوجه اداره 
استاندارد، سازمان دامپزشكي، جهاد كشاورزي، اداره بهداشت و 
سازمان نظام مهندسي مي داند و تاكيد دارد كه نداشتن يك متولي 
نظارت بر سالم بودن محصولات غذايي يكي از مهمترين مشكلاتي 

است كه صنعت غذاي كشور با آن روبه روست. 

گراني عامل بيماري
وي در ادامه صحبت هــاي خود به اين موضوع اشــاره مي كند 
 كه متاســفانه به دليل گراني نهاده هاي دامي، شاهد استفاده از 
رنگ دانه هاي مصنوعي يا سنسيتيك در برخي از تخم مرغ هايي 
هستيم كه به صورت فله اي به بازار عرضه مي شوند و ادامه مي دهد: 

درباره تخم مرغ كه دو عامل باعث رنگ زرده آن مي شوند، يكي نوع 
غذاي مصرفي مرغ و ديگري نژادش و اينكه مرغ هايي كه ما پرورش 
مي دهيم بايد در غذاي آنها درصد ذرت بالا باشــد چرا كه ذرت 
داراي رنگ دانه هاي زرد و نارنجي است و باعث مي شود كه زرده 
تخم مرغ رنگ زردتري به خود بگيرد. وي با تاكيد بر اين موضوع 
كه در رنگ زرده نژاد هم تاثير دارد، مي گويد: درباره تخم مرغ هاي 
رسمي كه از مرغ هاي بومي توليد مي شود، رنگ زرده آن زرد تر 
است و اين نژاد مرغ است كه باعث مي شود كه زرده اين رنگ را 
به خود بگيرد ولي درباره تخم مرغ هاي صنعتي كه در مرغداري ها 
توليد مي شوند، بايد در جيره غذايي آنها ميزان ذرت را بالا در نظر 
بگيريم. هر چه غذاي مرغ داراي ذرت كم و گندم زياد باشد، رنگ 
زرده آن كمرنگ تر است. اين كارشناس مواد غذايي در ادامه به 

گراني نهاده ذرت در بازار اشــاره مي كند و مي گويد: در برخي از 
مرغداري ها در مواد غذايي مرغ هاي خود رنگ ريزه هاي مصنوعي 
مي ريزند كه زماني كه شما تخم مرغ را در ماهيتابه مي شكنيد و 
زرده تخم مرغ به حالت ارغواني درمی  آيد در توليد آن تخم مرغ از 
رنگ دانه هاي سننتيتيك يا مصنوعي استفاده شده است و خوردن 

آن توصيه نمي شود. 
 اين استاد دانشگاه، درج مهر كميسيون بين المللي تخم مرغ، 
نشان انجمن صنفي توليد كنندگان تخم مرغ شناسنامه دار در 
ايران و گواهي نامه هاي بين المللي غذايي بر روي بســته هاي 
تخم مرغ در بازار را از عواملي مي داند كه باعث مي شــود اين 
اطمينان به خريدار داده شــود كه محصولــي كه خريداري 

مي شود يك محصول غذايي سالم است. 

نبود استاندارد مشخص براي مواد غذايي سالم در ايران

سالـممانـدنآسـاننيست
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  ایلام- مدیر شرکت ملی پخش نفتی منطقه ایلام بیان 
داشت: در راستای کنترل سوخت در یكسال گذشته با 
انجام گشتهای بازرسي و کنترلی کشفیات فرآورده های 
نفتی بیش از79 هزار لیتر شامل بنزین ،نفت سفید، 

نفتگاز و نفت کوره بوده است.
مدیر شــرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه 
ایلام با تبریك فرا رسیدن چهل وپنجمین بهار انقلاب 
شكوهمند ایران اســلام و ایام الله فرخنده دهه فجر 
گفت: دهه مبارکه فجر، سرآغاز طلوع اسلام و تجلي 
شكوهمند حماســه عظیم ملت ایران است این ایام 
یادآورده اراده پولادین مردمي بود که با توکل به خداي 
متعال و روحیه ایثار و شهادت طلبي، استقلال طلبي و 
عدم وابستگي توانستند نظام ظلم و ستم و استبداد را در 
هم شكسته و آزادي، عدالت و استقلال مردم را به عنوان 

آرمان انقلاب اسلامي به منصه ظهور برساند.
پرویز ایدون در گرامیداشت چهل و پنجمین سالگرد 
انقلاب اســلامي به افتتاح ناحیه پخش فرآورده های 
نفتی آبدانان اشــاره و تصریح کــرد: پیگیری و ایجاد 
ناحیه در شهرستان آبدانان، احداث و راه اندازی 4 باب 
نقطه عرضه سوخت شامل یك باب جایگاه CNG در 
شهرستان هلیلان و دو باب جایگاه بنزین و نفتگاز می 
باشــد و یكي از آنها به عنوان مجتمع خدماتي رفاهي 
فعالیت مي کند و دراین راستا جایگاه عرضه سوخت 

سیار درمرزمهران راه اندازي شده است.
ایدون  به تعداد 51 باب مجاري عرضه ســوخت مایع 
فعال در استان اشاره و بیان کرد: از این تعداد 15 جایگاه 
توزیع CNG را نیز هم انجام میگیــرد و تعداد 9 باب 
جایگاه تك منظوره CNG در اســتان فعال مي باشد 
ضمن اینكه تعداد 102 فروشــندگی نفت گاز و نفت 
سفید در مراکز مختلف سطح استان مشغول خدمت 

رساني مي باشند.
وي افزود: تامین بیــش از 90 درصد بنزین مصرفی 

استان از طریق انبارهاي مبادي جنوبي کشور )ماهشهر 
و اهواز( با بعُد فاصله 1400 کیلومتر رفت و برگشــت 
صورت گرفته که خوشبختانه این مهم بدون هیچ گونه 
چالشی و به موقع انجام پذیرفته و تا پایان سال جاري 
در برنامه کاري این شــرکت قرار دارد و مابقي بنزین 
مصرفي مورد نیاز اســتان از طریق خطوط لوله و انبار 
نفت شهید داریوش رضایي نژاد در شهرستان دره شهر 

تامین مي گردد.
پرویز ایدون تصریح کرد: بیش از 23 میلیون لیتر نفتگاز 
در طول ســال جاري به ادوات کشاورزي تخصیص و 
تحویل گردیده اســت و همچنین در بخش مصرف 
کنندگان عمده شامل پروژه هاي عمراني، سد سازي 
از جمله شرکت جنرال مكانیك فعال در سد میمه و 
سد خاکي کنجانچم و شرکتهاي فعال در میادین نفتي 
مشــترك آذر، چنگوله و دهلران و تعداد 12 دستگاه 
دکل حفاري نیز بیش از 35 میلیون لیتر در طي ده ماه 

سوخت نفتگاز تحویل داده شده است.
وی ادامه داد: طــرح منطقه اي کــردن نفتگاز براي 
خودرو هاي نفتگاز ســوز بــه صورت اســتاني اجرا 
گردیده که با ایجاد محدودیــت در مقدار و تعداد کل 
سوختگیري در 24 ساعت برحسب اینكه هر استان 
در چه کلاس منطقه اي ســهمیه نفتگاز قرار گرفته 
 است میزان ســهمیه نفتگاز بر روي کارتهاي سوخت

 اصلاح مي گردد.

شــهردار قدس با تاکید بر لــزوم ایده پردازی 
و نــوآوری در امورات مختلف حــوزه مدیریت 
شــهری از جمله کســب درآمد پایدار، شــهر 
الكترونیك و...، گفت: شــهرداری باید نیازهای 
10 ســال آینده شــهر را بررســی و مبتنی بر 
آن پروژه های مختلف شــهر را با هدف تامین 
 سرانه های مختلف ورزشی، فرهنگی و اجتماعی 

پایه ریزی کند.
شهر قدس-زهرا قره باغی-کسب و کار: در سی 
و ششمین جلسه شــورای معاونین شهرداری 
قدس به ریاســت مهندس شهلی شــهردار و 
با حضور معاونیــن و مدیران ارشــد مدیریت 
شهری در ســالن جلسات شــهرداری برگزار 
شد و ضمن پیگیری مصوبات جلسات گذشته، 
موضوعــات مختلــف حوزه مدیریت شــهری 
 و مطالبات شــهروندان مورد بحث و بررســی 

قرار گرفت. 
شــهردار قدس در این جلســه، ضمن تبریك 
بــه مناســبت فرارســیدن ایــام الله دهــه 
مبارك فجر و اشــاره بــه اهمیــت انتخابات 
 در حفــظ اقتــدار و تعییــن سرنوشــت

 کشور و همچنین تاکید بر عدم حمایت آشكار 
از کاندیــدای خــاص و اســتفاده از بیت المال 
بــرای تبلیغــات شــخصی، تمامی پرســنل 
 را به حضور پرشــور در انتخابات ســال جاری 

دعوت کرد.
وی در رابطــه بــا موضوعات مختلــف حوزه 
مدیریت شــهری افزود: اگر چــه تعدد وظایف 
در حوزه مدیریت شــهری بســیار سنگین می 
باشــد، اما شــهرداری نباید خود را به کارهای 
روزمره مشــغول کند، بلكه می بایست به فكر 
ایده پردازی و نــوآوری در امــورات مختلف از 

 جمله کســب درآمد پایدار، شــهر الكترونیك 
و... باشد.

شــهلی عنوان کرد: شــهرداری باید نیازهای 
10 ســال آینده شــهر را بررســی و مبتنی بر 
آن پروژه های مختلف شــهر را با هدف تامین 
سرانه های مختلف ورزشی، فرهنگی و اجتماعی 

پایه ریزی کند.
شــهردار قدس عنــوان کرد: مناسب ســازی 
معابــر بــرای جانبــازان و معلولیــن نیــز 
از اهمیــت خاصــی برخــوردار اســت کــه 
می بایســت مبلغ مناســبی در بودجه ســال 
 آینده شــهرداری بــه این موضــوع اختصاص

 یابد.
شــهلی ضمن اشــاره مجدد به انجام اقدامات 
شایســته در قالــب طــرح اســتقبال از بهار 
1403، بــر اهتمــام ویژه واحدهــای مربوطه 
جهت همكاری بــا هلال احمــر و... در برپایی 
 ایســتگاه های خدمات ســفرهای نــوروزی

 تاکید کرد.
شــهردار قدس در ادامه با اشــاره بــه اهمیت 
تفكیك زباله از مبدأ عنوان کرد: فرهنگ سازی 
در این رابطه بسیار مهم اســت که می بایست 
 از طــرق مختلــف از جملــه نصــب بنــر و...

 در شهر انجام شود.

تاكید شهردار قدس بر لزوم برنامه ريزی پروژه های شهرداری با چشم انداز ۱۰ سالهتشريح عملکرد شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه ايلام
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استان ها

دیدار مدیر کل بنیاد شهید و امور 
ایثارگران استان با خانواده های 

معظم شهدا به مناسبت دهه فجر
 ایلام- اسدی مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران 
اســتان ایلام در این دیدارها با تبریك دهه فجر، 
افزود: دیدار و سرکشی از خانواده های معظم شهدا 
جزو وظایف ذاتی مدیران اســت چراکه همه ما 

قدردان خانواده های معظم شهدا هستیم.
به گزارش روابــط عمومی بنیاد شــهید و امور 
ایثارگران اســتان ایلام به مناســبت دهه فجر و 
پیروزی شكوهمند انقلاب اسلامی، امروز شنبه 
چهاردهم بهمــن ماه، جمال اســدی مدیر کل 
بنیاد شهید و امور ایثارگران استان ایلام به همراه 
مدیرکل تامین اجتماعی، مدیــر درمان تامین 
اجتماعی و مدیرعامل شــهرك صنعتی ایلام با 
خانواده های معظم شهدا دیدار و سرکشی کردند.

اسدی مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان 
ایلام در ایــن دیدارها با تبریك دهــه فجر، افزود: 
دیدار و سرکشی از خانواده های معظم شهدا جزو 
وظایف ذاتی مدیران اســت چراکه همه ما قدردان 
خانواده های معظم شهدا هستیم. وی از اهتمام ویژه 
مسئولان و مدیران استان ایلام در سرکشی از خانواده 
های معظم شهدا تقدیر کرد و گفت: این دیدارها در 
قالب طرح سپاس و به منظور ترویج فرهنگ ایثار 
و شهادت انجام می شــود. دیدار با خانواده معظم 
»داراب پور« که سه شهید )در بمباران ماربره( تقدیم 
نظام کرده اند، خانواده شهید »علی نور یوسفی«، 
خانواده شهیدان ملكی )با سه شهید( و خانواده شهید 
کسه سارایی )از شهدای انقلاب( از جمله برنامه های 
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان ایلام به 

همراه مدیران استان بود.

تاکید شــهردار قدس بر لزوم 
برنامه ریزی پروژه های شهرداری 

با چشم انداز ۱۰ ساله

شهردار قدس با تاکید بر لزوم ایده پردازی و نوآوری 
در امورات مختلف حوزه مدیریت شهری از جمله 
کسب درآمد پایدار، شــهر الكترونیك و...، گفت: 
شــهرداری باید نیازهای 10 ســال آینده شهر را 
بررسی و مبتنی بر آن پروژه های مختلف شهر را با 
هدف تامین سرانه های مختلف ورزشی، فرهنگی 
و اجتماعی پایه ریزی کند. شــهر قدس-زهرا قره 
باغی-کسب و کار: در سی و ششمین جلسه شورای 
معاونین شهرداری قدس به ریاست مهندس شهلی 
شهردار و با حضور معاونین و مدیران ارشد مدیریت 
شهری در سالن جلسات شــهرداری برگزار شد و 
ضمن پیگیری مصوبات جلسات گذشته، موضوعات 
مختلف حوزه مدیریت شهری و مطالبات شهروندان 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت.  شهردار قدس در 
این جلسه، ضمن تبریك به مناسبت فرارسیدن ایام 
الله دهه مبارك فجر و اشاره به اهمیت انتخابات در 
حفظ اقتدار و تعیین سرنوشت کشور و همچنین 
تاکید بر عدم حمایت آشكار از کاندیدای خاص و 
استفاده از بیت المال برای تبلیغات شخصی، تمامی 
پرسنل را به حضور پرشور در انتخابات سال جاری 
دعوت کرد. وی در رابطه با موضوعات مختلف حوزه 
مدیریت شــهری افزود: اگر چه تعدد وظایف در 
حوزه مدیریت شهری بسیار سنگین می باشد، اما 
شهرداری نباید خود را به کارهای روزمره مشغول 
کند، بلكه می بایست به فكر ایده پردازی و نوآوری 
در امورات مختلف از جمله کسب درآمد پایدار، شهر 

الكترونیك و... باشد.
شهلی عنوان کرد: شــهرداری باید نیازهای 10 
سال آینده شهر را بررسی و مبتنی بر آن پروژه های 
مختلف شهر را با هدف تامین سرانه های مختلف 

ورزشی، فرهنگی و اجتماعی پایه ریزی کند.
شهردار قدس عنوان کرد: مناسب سازی معابر برای 
جانبازان و معلولین نیز از اهمیت خاصی برخوردار 
است که می بایست مبلغ مناسبی در بودجه سال 

آینده شهرداری به این موضوع اختصاص یابد.
شهلی ضمن اشاره مجدد به انجام اقدامات شایسته 
در قالب طرح استقبال از بهار 1403، بر اهتمام ویژه 
واحدهای مربوطه جهت همكاری با هلال احمر و... 
در برپایی ایستگاه های خدمات سفرهای نوروزی 
تاکید کرد. شهردار قدس در ادامه با اشاره به اهمیت 
تفكیك زباله از مبدأ عنوان کرد: فرهنگ سازی در 
این رابطه بسیار مهم است که می بایست از طرق 

مختلف از جمله نصب بنر و... در شهر انجام شود.

اخبار

به گــزارش روابــط عمومی 
شــرکت برق منطقــه ای 
مازنــدران و گلســتان، در 
راستای تبیین اقدامات دولت 
سیزدهم در حوزه شبكه فوق 
توزیع و انتقال نیروی برق از سال 1357 تا قبل از پیك 
ســال آتی، موســوی تاکامی مدیرعامل شرکت برق 
منطقه ای مازندران و گلستان در مصاحبه ای با اصحاب 
رسانه عنوان کرد که در سال 1357 ظرفیت تولید نیروی 
برق کشور حدود 7034 مگاوات بوده است؛ این درحالی 
است که اکنون ظرفیت نصب شده نیروگاهی به 9۶ هزار 
مگاوات رسید و این اعداد در اســتان های مازندران و 
گلستان طی این 45 سال از 0 به 4000 مگاوات تغییر 

یافته است.
وی اضافه کرد که افزایش ظرفیت ترانسفورماتورهای 
پســت های انتقال و فوق توزیع، علیرغم دوران سخت 
جنگ تحمیلی و تحریم، در مازندران و گلستان از  300 
مگاوات به بیش از 21 هزار مگاوات در این 4 دهه افزایش 

یافته است.
تاکامــی افزود کــه در طی ایــن بــازه، افزایش طول 
مدارخطوط انتقال و فوق توزیــع نیروی برق از 800 به 
۶500 کیلومتر مدار به معنای ریشه دواندن شریان های 

برق در همه مناطق این دو استان ساحلی است.
این مدیر مســئول گفت که افزایش پیك برق طی 45 
سال از 348۶ مگاوات در کشور به 75000 مگاوات نیاز 
مصرف در سال جاری رسیده که در مازندران و گلستان 
این عدد از 150 مگاوات به ۶000 مــگاوات و افزایش 
تعداد مشترکین برق مازندران و گلستان از 300 هزار 
به بیش از 3 میلیون مشترك در این دو استان سرسبز، 
نشان از توسعه بیش از اندازه شبكه و نیرو رسانی به تمام 

مشترکین دارد.
مدیر عامل برق منطقه ای مازندران و گلستان اشاره کرد 
که قبل از ســال 1357 تعداد روستاهای برقدار استان 
های مازندران و گلســتان 235 روستا بوده اند که الان 
این تعداد به 4720 روستا رسیده که نشان از اهمیت به 
توسعه در همه ابعاد و همه اقشار و برق رسانی از 5درصد 

به 100دردصدرسیده است.
 روایت 30 مــاه خدمت و اقدامات شــاخص در دولت 

سیزدهم
دکتر موسوی تاکامی مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره 
برق منطقه ای مازندران و گلستان گفت که از پایان سال 
1400 و  استقرار دولت ســیزدهم که فی الواقع شروع 
انقلاب صنعتی دوم در کشور بعد از جنگ تحمیلی بوده 
است، تا پیك 1403، ظرفیت پست های انتقال و فوق 
توزیع در مازندران و گلستان به میزان 4220 مگاولت 
آمپر افزایش می یابد که به معنای 25درصد رشد طی 

دو سال اخیر است.
وی افزود: افزایش طول مدار خطوط  انتقال و فوق توزیع 
نیز طی این دو ســال به میــزان 829 کیلومتر مدار یا 

15درصد رشد را شامل می شود. 
برای توسعه بدین احجام از شبكه، طی دو سال، سرمایه 
گذاری در شبكه انتقال و فوق توزیع مازندران و گلستان 

به میزان 85 هزار میلیارد ریال صورت گرفته است.
    موسوی تاکامی احداث پست 400/۶3 کیلوولت شهید 
چمران آزادشهر به ظرفیت 200 مگاولت آمپر در کمتر 

از ۶ ماه که فی الواقع یك رکورد جهانی است، نصب و راه 
اندازی بزرگترین ترانسفورماتور یكپارچه سه فاز 385 
مگاولت آمپر ایران در پست 400/230کیلوولت ناریوران 
بابل، توسعه پست 400/230/۶3 مرکز استان مازندران 
از ۶30 مگاوات بــه بیش از 1545 مگاوات با ســرمایه 
گذاری 1200 میلیارد تومان، افزایش ظرفیت دو برابری 
پست های فوق توزیع با ســاخت اولین ترانسفورماتور 
۶0 مگاولت آمپری و استقرار در پست های فوق توزیع 
گرگان، آق قلا، شــهدای محمودآباد و قائمشــهر 2 و 
همچنین تدوین طرح جامع توسعه شبكه فوق توزیع و 
انتقال نیروی برق مازندران و گلستان تا افق سال 1409 را 
از دستاوردهای ممتاز و قابل ستایش شرکت برق منطقه 
ای مازندران وگلستان در این دو ســال برشمرد و این 

اقدامات را بی همتا و شاخص دانست.
دســتاوردهای دانش بنیان شــرکت برق منطقه ای 

مازندران و گلستان در دولت سیزدهم
موسوی تاکامی در ارتباط با هوشمندسازی با تكیه بر 
سیســتم های دانش بنیان گفت: شرکت برق منطقه 
ای مازندران و گلستان با طراحی و احداث مرکز پایش و 
کنترل شبكه فوق توزیع نیروی برق مازندران وگلستان 
با استفاده از تكنولوژی بومی دانش بنیان و سیستم های 
موجود در پست های فوق توزیع و تامین سامانه اسكادای 
دانش بنیان توانسته اســت یك سیستم هوشمند، آن 
لاین، GIS پایه، همكاری پذیر با توانایی ارتباط از طریق 
بسترهای مخابراتی موجود و هماهنگی با پروتكل های 
استاندارد را طراحی و پیاده سازی نماید، بطوریكه این 
سیســتم مهم و اســتراتژیك، صرفه جویی 4 میلیون 

یورویی برای کشور داشته است.
  تاکامی تاسیس مرکز هوشمندسازی و کنترل پهپادی 
شهید چمران و مرکز حمایت از شرکت های دانش بنیان 
را یك دستاورد بزرگ دانســت و افزود اکنون برداشت 
مســیر خطوط جدید الاحداث، اسپاتینگ و شناسایی 
حریم خطوط با اســتفاده از پهپاد صــورت می پذیرد. 
هرچند که پهپادهای این شرکت، در حال حاضر، نقش 
شناســایی عیوب تجهیزات خطوط و پایش آن لاین 

تصویری و فیلم پایه را بعهده دارند.
مدیر عامل شرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان 
طراحی و ســاخت بزرگترین ترانســفورماتور ۶3/20 
کیلوولت ایران با ظرفیت ۶0 مگاولت آمپر مدرن جهت 

افزایش ظرفیت پســت ها به میزان 100درصد را یك 
راهكار دقیق، علمی و اقتصادی برشمرد و گفت: با استفاده 
از کریدور خطوط موجود ظرفیت انتقال را چندین برابر 
کرده و با اســتفاده فضای موجود پســت و استفاده از 
ترانســفورماتورهای مدرن کم تلفات ۶0 مگاولت آمپر 
توانستیم تا از تامین زمین و توسعه شبكه فوق توزیع در 
شهرها بكاهیم و صرفه جویی 75 درصدی داشته باشیم.

تاکامی اضافه کرد که طراحی و ساخت هادی پرظرفیت 
HAWK TW MeshMetal MA5 برای اولین بار در 
ایران همراه با اخذ تایپ تست وفق استانداردهای معتبر 
توسط شرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان توانسته 
است تا ظرفیت انتقال توان در خطوط موجود را دو برابر 

کند و این دستاوردی بزرگ است.
این مقام مسئول افزود که برای ارتباط بین پست های 
انتقال رویان و محمودآباد نیاز به طراحی و ساخت برج ۶ 
مداره 230 و ۶3 کیلوولت مشبك برای اولین بار در ایران 
همراه با اخذ تایپ تست وفق استانداردهای معتبر بود که 

این مهم توسط متخصصین این شرکت انجام پذیرفت.
پروژه های محوری در دست اجرا

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان 
پیرامون آغاز عملیات اجرایی پروژه های احداث خطوط و 
پست های فوق توزیع و انتقال گفت که ارزش ریالی پروژه 
هایی که از دهه فجر امسال شروع می شوند بالغ بر  17 

هزار میلیارد تومان است.
تاکامی اضافه کرد که برنامه ریزی برای سرمایه گذاری 
1.5 میلیارد یورویی جهت توسعه شبكه انتقال و فوق 
توزیع مازندران و گلســتان تا افق سال 1409 در قالب 
طرح جامع انجام پذیرفته و حتما عملیاتی می شود. او 
منابع مالی اجرای این پروژه های سنگین را منابع داخلی 
توانیر، اسناد خزانه و اوراق اسلامی، تهاتر، فاینانس و وام 
بانكی که بازپرداخت آن از محل صرفه جویی ناشــی از 

کاهش تلفات و ترانزیت برق عنوان کرد.
این مدیر زیرساخت ساز افزود: برنامه ریزی برای احداث 
150 کیلومتر مسیر خط انتقال 400 کیلوولت دو مداره 
قزوین – تنكابن - حسنكیف و احداث پست های انتقال 
400/230 کیلوولت تنكابن - رویان و دریاسر با سرمایه 
گذاری به ارزش 80 هزار میلیارد ریال انجام شده است و 
منتظر تحویل زمین در پست های انتقال تنكابن، رویان 

و بشل هستیم.

مدیر عامل شرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان 
گفت که برای چالش تامین بار محمودآباد و آمل و نیز 
بهبود کیفیت سرویس دهی برق، خط انتقال 4 و ۶ مداره 
230 و ۶3 کیلوولــت رویــان - محمودآباد به ظرفیت 
1۶00 مگاوات همراه با احداث پست 230/۶3 کیلوولت 
محمودآباد با سرمایه گذاری بیش از 2 هزار میلیارد تومان 
در دست اجرا است و این پروژه با پیشرفت فیزیكی خوبی 

بزودی به اتمام می رسد.
تاکامی ارتقاء پســت 400/۶3کیلوولت شهید چمران 
آزادشهر به پست 500/400/230/۶3 کیلوولت جهت 
اتصال به ترکمنستان و کشورهای حوزه قفقاز و ایجاد 
کریدور خط انتقال در جنوب خزر همراه با ارتباط شبكه 
برق ایران به کشــور ترکیه از این مسیر جهت سوآپ و 
تجارت انرژی برق با سرمایه گذاری 20 هزار میلیارد ریال 
را یك پروژه زیرساختی و مهم عنوان کرد و ابراز امیدواری 
کرد که شرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان بتواند 
هاب انرژی منطقه حاشیه خزر، اوراسیا و غرب آسیا باشد.
این مدیر مسئول عنوان کرد که حرکت به سمت ارتقاء 
پست های فوق توزیع جهت هوشمندسازی و مدیریت 
بدون اپراتــور، برنامه ریزی جهت اســتقرار و احداث 
نیروگاه های تولید پراکنده در شــهرك های صنعتی و 
توسعه واحدهای تولید پراکنده و انرژی های تجدیدپذیر 
، هدایت صنایع بزرگ استان های مازندران گلستان به 
سمت احداث واحدهای تولید برق خود تامین به ظرفیت 
485 مگاوات، برنامه ریزی برای احداث 7500 مگاوات 
نیروگاه بزرگ حرارتی و 1500 مگاوات واحداهای تولید 
پراکنده تا سال 1409 و احداث نیروگاه های تولید آب 
گرم از مواردی است که شرکت برق منطقه ای مازندران 

و گلستان با دقت و ظرافت دنبال می کند.
موســوی تاکامی در ادامه عنوان کرد که: "شرکت برق 
منطقه ای مازندران و گلستان هدف بیستِ برتر را دنبال 

می کند.”
وی گفت که هدف 20 اشاره به آن دارد که تا سال 1420 
مازندران و گلستان دارای شبكه ای با ظرفیت تولید 20 
هزار مگاوات خواهند بــود بطوریكه حداقل 20 درصد 
ظرفیت نصب شــده نیروگاهی در شرکت باید از منابع 
انرژی تجدید پذیر )RES( و پاك باشد. به عبارت دیگر 
ســهم تولید انرژی تجدیدپذیر 30 تا 35 درصد از کل 

تولید انرژی برق در سال 1420 خواهد بود.
وی اضافه کرد که ما بدنبال آن هســتیم که هدف 20 
درصد برای سایر اهداف دیگرِ بجز شبكه تولید و انتقال 
برق، برای سیســتم های گرمایش و حمــل و نقل نیز 

دنبال شود.
 برنامه ریزی ما برای توسعه شبكه انتقال و فوق توزیع تا 
رسیدن به اعداد: 20 هزار کیلومتر مسیر خطوط انتقال 
و فوق توزیع، یك و نیم 20 هزار )30 هزار( مگاولت آمپر 
ظرفیت پست های انتقال، دو 20 هزار )40 هزار( مگاولت 
آمپر ظرفیت پست های فوق توزیع و احداث 20 درصد 
ظرفیت تولید بصورت واحدهای تولید پراکنده مقیاس 

کوچك حرارتی است.
او همچنین عنوان کرد که ما متعهد هســتیم تا تمام 
عقب ماندگی های دهه 90 و پروژه های معوق و معطل 
از دهه هشتاد تاکنون را  احداث و بزودی به بهره برداری 

برسانیم.
موسوی تاکامی در پایان تشریح کرد که هدف غایی ما 
قرار گرفتن در راس هرم شــرکت های خدمات رسان 

انتقال برق غرب آسیا تا افق 1409 است.

موسوی تاکامی مدیرعامل شرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان مطرح کرد:

4 دهه توسعه شبکه انتقال و فوق توزیع نیروی برق در مازندران و گلستان

هفتمین جشــنواره رســانه ای ابوذر استان 
چهارمحال و بختیاری در مجتمع لاله شهرکرد 

همزمان با ایام الله دهه فجر برگزار شد
معاون هماهنگ کننده قرارگاه مرکزی خاتم الانبیا 
در این آیین با تبریك دهه فجر، با اشاره به توصیفات 
رهبر معظم انقلاب از مردم اســتان چهارمحال و 
بختیاری ، گفت: اســتان چهارمحال و بختیاری 
را از حیث جغرافیایی بام ایران می شناســند و از 
حیث معرفت، تدین، شور انقلابی هم باید بام ایران 
بنامیم. سردار سرتیپ پاسدار علی شادمانی، در 
جمع خبرنگاران حاضر در این جشــنواره، افزود: 
اصحاب رسانه امروز در خط مقدم و افسران جبهه 
نرم هستند. وی در ادامه با گرامیداشت ایام الله دهه 
فجر، عبور از همه شرایط سخت و دشوار طی 45 
سال گذشته را مرهون پرتو انقلاب و حضور مردم 

در صحنه تحت ولایت امامین انقلاب دانست.
سردار شادمانی، با اشاره به هشدارهای رهبر معظم 
انقلاب پیرامون جنگ نرم دشمنان انقلاب، اظهار 
کرد: به گفته مقام معظم رهبری دشمن ناامید از 
جنگ با ملت ایران است و با ابزار جنگ نرم آمده تا 

سرمایه های ما را بگیرد و بر ما چیره شود .
 وی ادامه داد: این انقلاب نیاز به تبلیغ دارد چون 
با ارزش ترین ســرمایه ماست هزاران نفر شهید و 
جانباز شدند تا انقلاب بماند، نباید ساکت ماند چرا 
که برخی تلاش دارند انقلاب فراموش شود و جوانان 
با آن بیگانه شوند.  وی در بخش دیگری از سخنان 
خود به اهمیت انتخابات اشاره کرد و تلاش دشمنان 
برای کم رنگ حضور و مشارکت مردم، گفت: باید 
دید چرا حضور مردم در انتخابات اینقدر مهم است؛ 
زیرا دشــمن می داند با افزایش مشارکت مردم، 

پشتوانه و اقتدار نظام اسلامی بیشتر می شود.
سردار شــادمانی در بخش پایانی سخنان خود، 
با تإکید بر اینكه همچون فتنه های گذشــته از 
فتنه اقتصادی نیز عبور خواهیم کرد، اظهار کرد: 
شما اصحاب رسانه پرچمدار جبهه جهاد تبیین 
هستید، که ابزار آن در اختیار داشته و فن و هنر کار 
را به خوبی می دانید و باید همچون برادران خود در 
غزه، لبنان، یمن، شلمچه، والفجر 8، در عرصه جهاد 
تبیین هم خوش بدرخشید. سردار اکبری در ادامه 
جشنواره اظهارداشت: حق بینی، حق گویی و حق 

شناسی رسالت اصلی اصحاب رسانه است.

پروژه توسعه پایدار زیرساخت 
های گازرسانی روستاهای چوار 

کلنگ زنی شد  

طی آئینی و با حضور معاون توسعه مدیریت و منابع 
استانداری ایلام، امام جمعه و فرماندار چوار و جمعی 
از مدیران دستگاههای اجرایی این شهرستان، پروژه 
توسعه پایدار زیرساخت های گازرسانی روستاهای 
چوار کلنگ زنی شــد.   ایلام- به گــزارش روابط 
عمومی شرکت گاز استان ایلام؛ مدیرعامل شرکت 
گاز استان ایلام با اشــاره به اینكه این پروژه برای 
پایداری زیرساخت های گازرسانی روستاهای چوار 
کلنگ زنی می شود،گفت: این پروژه برای اتصال 
ایستگاه CGS شهر چوار به ایستگاه CGS چشمه 
سرخ برای پایداری شبكه گازرسانی اجرا می شود. 
محمود کشاورز با بیان اینكه برای اجرای این پروژه 
گازرسانی بیش از 2 هزارو 700 متر شبكه توزیع 
اجرا می شود،افزود: برای اجرای این پروژه مبلغ 20 
میلیارد ریال از محل اعتبارات داخلی شرکت ملی 
گاز هزینه می شود و طی برنامه زمانبدی شده به 
اتمام می رسد.  وی با اشاره به اینكه این پروژه برای 
تامین فشار گاز پایدار روستاهای چوار و همچنین 
اجرای پدافند غیرعامل برای تامین گاز روستاهای 
این شهرستان در مواقع بحران اجرا می شود،اظهار 
داشت: تامین پایدار و مستمر گاز در مناطق مختلف 
استان از اهداف این شــرکت بوده و در فصل سرد 
امسال تاکنون هیچگونه مشكلی در زمینه تامین گاز 
وجود نداشته است.  همچنین حجت الاسلام شهاب 
الدین میهن پرست امام جمعه چوار گفت: شرکت 
گاز استان در زمینه گازرسانی به مناطق محروم و 
دور افتاده این شهرستان توجه ویژه ای داشته که 
قابل تقدیر و قدردانی است. همچنین ناصر نجفی 
معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری ایلام با 
اشاره به اینكه شــرکت گاز استان ایلام پیشرو در 
خدمت رسانی اســت،گفت: خدمات شرکت گاز 
استان در اقصی نقاط استان بخصوص مناطق کمتر 

توسعه یافته چشمگیر است.

اخبار

استان ها
News kasbokar@gmail.com
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 کسب و کار

آگهی فقدان ســند مالکیت پــاک ۷۷2 فرعی از 1۵۵ اصلی بخش 12 لرســتان 
شهرســتان دلفان مصطفی والی زاده با ارائه 2 برگ استشهادیه گواهی شده شماره 
۵4۸۰۹42۰2111۷۷ دفتر خانه اسناد رسمی شماره ۶ دلفان به انضمام درخواست 
وارده به شماره 14۰2/۵3۵2 مورخه 14۰2/11/۰۸ اعام نموده که سند مالکیت 
سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب عمارت دو طبقه پاک 1۵۵/۷۷2 فرعی واقع در 
شهرستان دلفان بخش 12 لرستان که بنام مصطفی والیزاده فرزند صید جعفر، صادر 
و تسلیم گردیده، به علت سهل انگاری مفقوده گردیده و تقاضای صدور المثنی سند 
مالکیت ملک مزبور را نموده اســت. لذا مراتب به استناد ماده 12۰ اصاح موادی از 
ایین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله 
نسبت به ملک مرقوم به وجود سند مالکیت مدبور نزد خود باشد از تاریخ انتشار این 
آگهی ظرف مدت ده روز به اداره ثبت اسناد و اماک دلفان مراجعه و اعتراض کتبی 
خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت یا سند رسید دریافت دارد بدیهی چنانچه ظرف 
مهلت مقرر اعتراضی نرسد و یا در صورت اعتراض سند مذبور ارایه نشود المثنی سند 

مزبور طبق مقررات صادر و به متقاضی تسلیم خواهد شد . 
حسین علیزاده 
رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دلفان

مفقودی
مجوز ساح شکاری مدل ۵ تیر گلنگدنی کالیبر ۹2/۷ به شماره بدنه 
8417f2  ساخت کشــور چک به نام شاهدوست شکریان مفقودو 

فاقد اعتبار است.
لرستان

آخر
 کسب و کار

درس هاي رابينز:  اعتقاد به آرزوها
همه ما رویا ها و آرزوهایــي داریم. همه ما در اعماق 
روح خود مي خواهیم باور کنیم که داراي موهبت 
خاصي هســتیم، مي توانیم تغییر و تفاوتي ایجاد 
کنیم، مي توانیم به طریــق خاصي در دیگران نفوذ 
کنیم و مي توانیم جهان فعلــي را به صورت دنیاي 
بهتري در آوریم. آرزوي شما چیست؟ شاید رویایي 
اســت که آن را فراموش کرده اید یا در شرف زوال و 
نابودي است. اگر آرزوي شما عملي مي شد، وضع امروزي شما چگونه بود؟اکنون چند لحظه 
وقت صرف کنید و در رویا و آرزوي خود فرو بروید و ببینید خواســته واقعي شما در زندگي 
چیست؟ کارهایي که گاه به گاه انجام مي دهیم، ماک نیستند، بلکه اعمال دائمي ما هستند 
که نقش تعیین کننده دارند. پدر همه اعمال ما کدام است؟ چه عملي در نهایت، تعیین کننده 
شخصیت و راه زندگاني ماست؟ پاسخ این پرسش در کلمه تصمیم نهفته است. در لحظات 
تصمیم گیري است که سرنوشت ما رقم زده مي شود. من بیش از هر چیز، اعتقاد دارم که آنچه 
سرنوشت ما را تعیین مي کند، شرایط زندگي مان نیست، بلکه تصمیم هاي ماست. چه کسي 
باور مي کرد که ایمان مردي آرام و بي ادعا )حقوقداني که به اصل مسالمت معتقد بود( چنان 
قدرتي داشته باشد که امپراتوري وسیعي را واژگون کند؟ تصمیم مهاتما گاندي و اعتقاد او 
به اینکه بدون توسل به خشونت مي توان به مردم هند کمک کرد تا دوباره زمام کشور خود 
را به دست گیرند، سبب یک رشته وقایع زنجیره اي غیرمنتظره شد.  ببینید یک تصمیم که 
به موقع و با ایمان کامل به آن عمل مي شود، چه نیرویي دارد. هنگامي که خیلي ها این کار را 
رویایي غیرممکن تصور مي کردند، استقامت و پایبندي گاندي به تصمیمي که گرفته بود، آن 
رویا را به واقعیتي غیرقابل انکار مبدل کرد. نکته آن است که خود را متعهد کنیم، به طوري که 
نتوانیم از تصمیم خود برگردیم. اگر شما همین اندازه شور و شوق، ایمان و عمل در خود سراغ 
داشتید که بتوانید حرکتي توقف ناپذیر را به وجود آورید، دست به چه اقداماتي مي زدید؟ در 
درون هر یک از ما منابع نیروي عظیمي به ودیعه نهاده شده است که مي تواند ما را به تمامي 
آرزوهاي خود و حتي به چیزي بیش از آن برساند. یک تصمیم، مي تواند دریچه هاي بسیاري را 
به روي ما باز کند و شادماني یا غم، سعادت یا بي نوایي، با هم بودن یا انزوا، عمر طولاني یا مرگ 
زودرس را به ارمغان آورد. از شما مي خواهم که همین امروز، تصمیمي بگیرید که بافاصله 
موجب دگرگوني یا بهبود کیفیت زندگي تان شود. کاري که به تعویق انداخته اید را انجام دهید. 
مهارت تازه اي فرا بگیرید. با دلسوزي و احترام بیشتري نسبت به دیگران رفتار کنید.یا به کسي 
که چند سال است با او صحبت نکرده اید، تلفن کنید. فقط بدانید که همه تصمیم ها داراي 
پیامد هایي هستند. حتي اگر هیچ تصمیمي نگیرید، این خود نوعي تصمیم است. در گذشته، 
چه تصمیم هایي گرفته، یا نگرفته اید که بر زندگي امروزي شما تاثیر شدیدي داشته است؟ 
در سال 1۹۵۵ خانم روزاپارکس تصمیم گرفت که از یک قانون غیرعادلانه و مبتني بر تبعیض 
نژادي سرپیچي کند. وي از اینکه در اتوبوس، جاي خود را به سفید پوستي واگذارد، امتناع 
کرد و این عمل او، نتایجي به بار آورد که در آن لحظه به ذهنش خطور نمي کرد. آیا قصد او این 
بود که ساختار اجتماع را دگرگون سازد؟ قصد او هر چه بود، پایبندي وي به معیارهاي عالي تر 
زندگي، او را به انجام این عمل واداشت. اگر معیارهایي را که دارید، بالا ببرید و تصمیم واقعي 
بگیرید که براساس آن معیارها زندگي کنید چه تغییرات شگرفي ایجاد خواهد شد؟ همه ما، 
داستان زندگي افرادي را شنیده ایم که با وجود محدودیت  هاي شرایط، دست به کاري شگرف 

زده و به صورت نمونه هایي از نیروي بي کران روح انسان در آمده اند.  

 آبگوشت گياهي وگان 
  نسرین مرادی- فعال محیط زیست

پروتئین بافت دار گیاهي سویا )درشت(: ۵-4 تکه نخود: یک پیمانه
لوبیا سفید: یک پیمانه پیاز: یک عدد گوجه فرنگي تازه: ۸ عدد سیب زمیني: 2 عدد

لیمو عماني: 2 عدد نمک، فلفل، زردچوبه: به مقدار نیاز روغن گیاهي: به مقدار لازم آب: به مقدار لازم
طرز تهیه: ابتدا پیاز نگیني شده را در روغن کمی تفت داده و پروتئین گیاهي را اضافه 
می کنیم و تفت مي دهیم تا کمي طایي تر شــوند. ســپس نمک، فلفل، زردچوبه و 
گوجه فرنگي هاي تازه خردشــده یا رنده شــده را اضافه کرده و بعد حبوبات از قبل 
خیس خــورده  را می افزاییم. همچنین آب را اضافه مي کنیــم و اجازه مي دهیم که 
مواد روي حرارت پخته شود. ســیب زمیني ها را نیز کمي بعد از پخت به همراه لیمو 
 عماني که ســوراخ هایی در آن ایجاد کردیم، اضافه مي کنیم و مي گذاریم تا آبگوشت 
گیاهي مان خوب جا بیفتد. بعد آب آبگوشت گیاهي را جداگانه که کمي دارچین روي 
آن پاشیده ایم، سرو کرده و بقیه مواد را در صورت دلخواه به صورت کوبیده سرو مي کنیم. 

كباب تابه اي گیاهي وگان 
سویا ریز: 2.۵ پیمانه پیاز متوسط: 2 عدد

فلفل دلمه اي کوچک: یک عدد آرد لپه: به میزان لازم
آرد نخودچي: به میزان لازم   آرد جو دوسر: 1تا2 قاشق غذاخوری

ادویه مخصوص کباب گیاهي: به میزان لازم نان جوانه گندم: کمي
عصاره قارچ یا سبزیجات: یک عدد  زعفران: کمي پودر جایگزین تخم مرغ: به میزان لازم  
طرز تهیه: همه مواد را کاما مخلوط و میکس می کنیم. آنگاه مواد را براي مدت کوتاهي در یخچال 
قرار داده تا به اصطاح استراحت کند. از مواد مقداری برداشته و به شکل دلخواه یا مستطیل شکل 
کبابي درست کرده و سپس در تابه اي نچسب که از قبل روغن گیاهي را در آن به اندازه مناسب داغ 
کرده ایم، سرخ مي کنیم و با گوجه فرنگي تازه، ریحان و سماق تازه، تزئین و همراه پلو میل مي کنیم. 

راهکار

سلامت

واكس زن 
دوره گرد

این روزها هوا بسیار سرد شده است و نیاز به سیستم هاي گرمایشي در 
هر خانه اي احساس مي شود. البته این سیستم هاي گرمایشي انرژي 
فراواني استفاده مي کنند و مي توان با روش هاي خاقانه در مقابل این 
مصرف انرژي ایستاد.  به گزارش گروه خواندني هاي باشگاه خبرنگاران، 
روش هایي مانند درزگیري پنجره ها و پوشــاندن کانال کولر را بارها 
شنیده اید و حتما آنها را رعایت مي کنید. در این مطلب بیشتر بنا به آن 
داشتیم تا با روش هاي خاقانه و بدون روشن کردن سیستم گرمایشي 

دماي بدن را افزایش دهیم تا دیگر سرما حس نشود. 

   آشــپزي کردن یکي از روش هاي موثر در گرم کردن خانه است. با 
ایستادن کنار گاز و پخت غذا بدن شــما با حرارت غذا گرم مي شود و 
البته یکي از کارهاي خانه یعني آماده کردن وعده براي خانواده را نیز 

انجام داده اید. 

    نوشیدني هاي گرم بنوشید تا سیستم هاي داخلي بدن تان نیز گرم 
شوند. همچنین مي توانید از لیوان این نوشــیدني هاي گرم به عنوان 
دستکش هم استفاده کنید. به جاي دسته لیوان بدنه آن را بچسبید تا 

دست هایتان گرم شود. 

   اجازه دهید نور خورشید وارد خانه شما شود. روزها مي توان از این 
نعمت خدادادي که بدون هیچ هزینه اي در اختیار ما قرار گرفته است 
استفاده کنید. نور خورشــید مي تواند به فضاي خانه شما یک گرماي 

متعادل بدهد. 

  خانه را تمیز کنید تا گردش خون در بدن شما جریان بیشتري پیدا کند. 
با این کار هم میزان گردش خون افزایش مي یابد و بدن تان گرم مي شود هم 

در امر تمیز کردن خانه به مادر یا همسر خود کمک کرده اید. 

   از دستگاه هاي بخور در خانه اســتفاده کنید تا فضاي خانه گرم تر 
شود. این کار همچنین به مرطوب شدن هوا نیز کمک مي کند چراکه 

در فصل زمستان هواي خانه غالبا خشک است. 

  درب اتاق هایي که از آنها کمتر اســتفاده مي کنید را ببندید تا هوا 
در یک محل کوچک تر ساکن باشد. هرچه فضا محدودتر باشد هواي 

آن محیط زودتر گرم مي شود و همچنین گرماي خانه هدر نمي رود. 

   در گوشه اي از خانه که تقریبا دما متعادل است یک دماسنج قرار 

دهید. توجه داشته باشید که بهترین دما براي خانه باید نزدیک به 23 
درجه سانتي گراد باشد و همیشه با دماسنج به میزان آن دقت کنید. 

   اگر قسمتي از کف خانه شما بدون فرش باقي مانده است بهتر است 
آن را پر کنید. قرار دادن فرش در مناطق خالي کف اتاق ها مي تواند از 

وارد شدن سرما از زمین جلوگیري کند. 

  روزها یا هنگام خوابیدن مي توانید از کاه براي پوشاندن سرتان استفاده کنید. بسیاري 
از محققان به این اعتقاد دارند که گرم بودن سر مي تواند باعث گرم شدن تمامي بدن شود. 

  شست وشــوي لباس هــا نیــز داراي یــک رونــد خاصــي 
اســت که باعــث مي شــود بدن شــما گــرم بمانــد. از شســتن 
 با دســت تــا اتو کــردن لباس هــا همگــي مي تواننــد شــما را از 

سرما دور کنند.

   تلقین هاي رواني مي توانند گزینه خوبي براي فرار از سرما باشند. 
خانه را با رنگ هاي گرم مانند نارنجي و قرمز پر کنید. این باعث مي شود 
تا چشمان شما به گرماي این رنگ هاي عادت کند و حس سرما از خانه 

شما دور مي شود. 

خلاقانه ترین روش ها براي گرم كردن خانه

شارژ مستقيم نخستين هواپيماي دوگانه سوز  در هنگام پرواز
فناوري

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مریم حسیني

    تلاش اوكسفام براي مقابله با شكاف طبقاتي
گاردین: میلیاردرها و سیاستمداران جهان در نشست 
سالانه مجمع اقتصاد جهاني این هفته در سوئیس درباره مقابله با افزایش نابرابري 
ثروت در جهان گفت وگو مي کنند. پیش از برگزاري نشست سالانه مجمع اقتصاد 
جهاني این هفته در»داووس« سازمان »اوکسفام« درباره افزایش شکاف طبقاتي 
و جمع شدن نیمي از ثروت کل دنیا در دست یک درصد از جمعیت جهان هشدار 
داد و اعام کرد در نشست »داوس« از نقش پررنگ خود براي مقابله با این فاصله 
طبقاتي بین فقرا و ثروتمندان استفاده خواهد کرد. بر اساس تحقیقات اوکسفام، 
در سال گذشته میادي ثروتي که در اختیار یک درصد از جمعیت جهان بود از 4۶ 

درصد سال 2۰۰۹ به 4۸ درصد در سال 2۰14 افزایش پیدا کرد.  

   ساخت تفرجگاه یک میلیارد پوندي در ماكائو
دیلي میل: ماکائو به زودي ســاخت یک استراحتگاه 
تفریحي با الهام از شهر گوتام بتمن را آغاز خواهد کرد. این تفرجگاه شامل یک 
اســتادیوم ۵ هزار نفري، یک مرکز خرید بزرگ و هتل 1۶۰۰خوابه خواهد بود 
که پس از تکمیل پروژه به یکي از جاذبه هاي گردشگري جدید این شبه جزیره 
توریستي تبدیل خواهد شد. یکي دیگر از جذابیت هاي این استراحتگاه جدید که 
با الهام از شهر گوتام بتمن ساخته مي شود، نصب یک چرخ و فلک بزرگ داخل 
دیوار هتل است و بازدیدکنندگان مي توانند از بالاي این چرخ و فلک فضاي داخل 

این استراحتگاه را به طور کامل مشاهده کنند.  

    راه اندازي اتوبوس هاي برقي »ورسا« در هند
اكونومیک تایمز: شرکت »اشوک لیلند« قرار است تا 
سال 2۰1۷ اتوبوس هاي برقي خود را در هند راه اندازي کند. این اتوبوس برقي که 
»ورسا« نام دارد داراي 3۶ صندلي است و با یک بار شارژ مي تواند ۹۰ مایل حرکت 
کند. تولید گازهاي گلخانه اي در این اتوبوس صفر است که یکي دیگر از مزیت هاي 
آن محسوب مي شود. از ویژگي هاي دیگر این اتوبوس مي توان به نداشتن سروصدا 
و مصرف پایین برق آن اشاره کرد. به گفته سخنگوي شرکت »اشوک لیلند« 

پیش بیني مي شود این اتوبوس ها تا 2 سال آینده در هند راه اندازي شوند.  

    ایجاد 50هزار فرصت شغلي توسط »اوبر«
ایندیپندنت: بنیانگذار شــرکت اوبــر اعام کرد که 
۵۰ هزار فرصت شغلي در سراسر اروپا ایجاد خواهد کرد. »تراویس کالانیک« 
در یک همایش فناوري در آلمان پس از آنکه از سیســتم امنیتي شرکت دفاع 
کرد، گفت: با توافق صورت گرفته با مسئولان شــهرهاي مختلف در اروپا، در 
برنامه ریزي جدید خود در نظر دارد ۵۰ هزار فرصت شغلي در سراسر اروپا ایجاد 
و بیش از 4۰۰هزار خودرو در سال جدید خریداري کند. شرکت اوبر که خدمات 
تاکسیراني را با استفاده از تلفن همراه به مردم عرضه مي کند پیش تر متهم شده 

بود که خودروهاي ثبت نشده خصوصي را براي حمل و نقل اجاره کرده است. 

تيتر سلامت

زمانی که خستگی شمارا اذیت می کند از این مواد 
خوراکی استفاده کنید:

جو دوسر: این ماده غذایی سرشار از فیبر احساس 
سیری طولانی مدت ایجاد می کند و مانع از پرخوری 
می شود. پرخوری عاوه بر افزایش وزن، بی حالی 
و خســتگی مفرط نیز به وجود می آورد. جو دوسر 
حاوی ویتامین B1 اســت که با خســتگی مفرط 

مقابله می کند.
گردو: اگر احساس افسردگی می کنید، با خوردن 
گردو از این حالت رهایی می یابیــد. گردو حاوی 
اســید چرب امگا- 3 اســت که با خستگی مفرط 

مقابله می کند.
نان سبوس دار: این کربوهیدرات پیچیده، انرژی 

مورد نیاز بدن را تامین می کند و مانع خستگی است.
فلفل دلمه ای یا پرتقال: خانواده ویتامین C باعث 
شادابی بدن و ذهن می شود زیرا این ویتامین میزان 
ترشح کورتیزول را کنترل می کند. یک فنجان فلفل 
دلمه ای خرد شده 2 برابر نیاز روزانه ویتامین C شما 

را تامین می کند.
یک فنجان ماست: هنگامی که سیستم گوارشی 
با مشکل روبه رو می شود، فرد احساس خستگی 
می کند. باکتری های مفید ماست کار تنظیم سیستم 
گوارشــی را به عهده دارد. مصرف روزی 224 گرم 
ماست، خســتگی مفرط را در عرض یک هفته از 

بین می برد.
اگر خســتگی مفرط همراه با عایم دیگر مانند 
کاهش تمرکز و قدرت حافظه، گلودرد، ســردرد 
و درد عضانی تا ۶ ماه ادامه پیــدا کند، مراجعه 
به پزشک ضروری اســت. متخصصان می گویند 
مصرف غذای مناســب برای مقابله با خســتگی 

مفرط اهمیت ویژه اي دارد.

5 خوراکی مناسب برای رفع خستگی
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محققان دانشگاه کمبریج موفق به ساخت یک هواپیماي بوئینگ هیبرید 
شدند که در زمان پرواز قادر است به طور مستقیم شارژ شود. 

به گزارش گروه دانســتني هاي خبرگزاري فارس، محققان دانشــگاه 
کمبریج موفق به ساخت یک هواپیماي بوئینگ هیبرید )دوگانه سوز( 
شدند. به طور کلي تمام وسایل نقلیه اي که از ادغام دو یا چند پیشرانه 
انتقال نیرو که به طور مســتقیم یا غیر مســتقیم به سیســتم انتقال 
قدرت وابســته هســتند را ماشــین هاي هیبریدي مي نامنــد.  این 
ترکیب دوگانه سوز باعث مي شــود هواپیما 3۰ درصد سوخت کمتري 

مصرف کند؛ مســاله دیگر که باعث تعجب شده اســت حالت ژنراتور 
آن اســت که باعث مي شــود باتري هاي هواپیما به طور مســتقیم در 
حین پرواز شــارژ شــود.  درحال حاضر این هواپیما حداکثر تا ارتفاع 
4۶۰ متر مي توانــد پرواز کند امــا هنوز آزمون هایي بــراي نتیجه اي 
بهتر درحال انجام اســت. طراحــان از باتري هاي لیتیــوم پلیمر )در 
هواپیماهاي بدون سرنشــین( در ایــن هواپیما اســتفاده کرده اند. به 
 گفته طراحان درحال حاضــر تولید این هواپیمــا در مقیاس تجاري

 امکان پذیر است.


